
BEFORE THE 
MILITARY COMMISSION -convened by .the , 

United States Army Forces 
Westem Pac"i.fic 

UNITED STATES OF AMERICA ) 
) 

-vs- , ) PUBLIC TRIAL 
~ 

. TOMOYUKI YAMASHITA- ) 
) 

.. 
High Commissioner's Re~iden~~ , 
Manila, P. I. · · 
21 November 1945. 

Met, pursuant to adjournment, at 0830 hours. 
J? ,. 

MEMBERS -OF MILI'PARY COmt_ISSIO'= 

-MAJOR GENERAL RUSSEL B. REYNOLDS, Presiding Officer 
and Law Member 

MAJOR GENEJlAL LEO DONOVAN • 
MAJOR GENERAL JAMES A. LESTER 
BRIGADIER GENmAL MORRIS C. HANDWERK 
BilIGADIER ·GENERAL EGBERT F. BULLENE 

' ... 
APPEARANCES : 

(Same as heretofore noted) 

· REP OR TED BY: 

E. D. CONKLIN 
L. H. WINTER 
!1. M. RACKLIN 

.<a 

295'8 



,,,,--
lli~ll 
!ijTNESSFB 

· 121B§~I ~Q§S ~12m1~ R~~Q§§ 

Lloyd S .• Nillegim 2962 

fnacleto.Ramos 2971 2980 

Gene K. Phillips 2981 2990 

C?pt2in·Robcrt Smith 2991 
~l 

Lt. Gon. Akita Muto 2994 ... 
.. ·f ' 

~HI~l'.t§ 

DEFENSE EXHIBIT NO, ., FOR IDENTIFICAIIQN nf EVID&JiCE 
/1 .,,,.- 2962 2970 

B 2964 2970 

ll C 2966 2970 

D 2968 2970 
# 

E 2971 2977·......-
' F ' 2978 2980 

G 2982 2986 

H · 2·9a7 2-990 .. 

I 2991 2993 

J 3002 3002 



-":. .. 
GENERAL REYNOLDS: The c·ommission is in s.e.ssion. You 

.may·· proceed. 

MAJOR KERR: Sir, all the members ot the Commission 

·are presen~; the Accused and Defense Counsel are ~resent. 
_, 

OPENING STA'l'DmNT ON· BEHALF OF THE ACCUSED 

-,,· 

COLONEL CLARKE: It the Commission please, as ~e ... 
stated yesterday in making our motion tor a directe·d- v diet. . ,: 

the Prosecution has tailed to prove that the Accused .has 
' . 

disregarded any duty, has tailed to discharge any duty_, or 
I" 

has permitted anyone to cOD1Dit any atrocity. The Defense 

will now show affirmativelf"'that the Accused has not dis-
~ . 

regarded any duty and that he carried out the duty or his 

command under indescribably difficu~t circumstances to the 

best of his ability, and that ·he never permitted awone to 

commit any atrocities, and that he 1s not~a war crimin~l. 
' 

More specifically, Defense will sho~ ~hat the Accused • 

never ordor~d the commission of any crime or -atrocity; tha~ 

:-wie Accused never gave permission to anyone to commit any 

crimes or atrocities; that t~ Accused had no - Jmowledge of 

the commission· of the alleged crimes or ati:ocities; that 
-

the Accused had no actual control or the perpretators of 

the atrocit1e·s ·at any time that the~ occurred, am that the 

Accused did not then and does not now condone, excuse or 
~ 

justify any atrocitie_s or violation of the laws ot war. 

On the matter of control we . shall elaborate upon a 

number of facts that have already been suggested to the 

Commission irt our cross examination of the ProsecuttGn's -
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' . .,A, 

witnesses: 

1. Tt}At .widespreed, devastating guertilla activities 

created P-n atmosphere in which control oT troops by high-

.,. . · renking · officers became ditf1 cult or· 1mpo1stble ~-
.• 

2. T~t guerrilla ~ctivities P..nd American eir and 

combPt act1v1ties disrupted ·communications and in ·many ar·eas 
' w

destroyed them altogoth~r, IIE\king control by· the Acc~sed a 
. . " 

·.. ,. f 
· meaningless· concept. And 

3. ThAt in many of the atrocities alleged in the B1Jl 

of Pnrtidulnrs· there WAS not even pa~r control; the chAin 
~ 

or command did not channj)J;-through the Accused a t all. 

For example., the Palt\WBD incident, concerned as it was 

with an air force. group in December of 1944, had no connec-
I 

tion with the iccused. The prison ship incident, concerned 
J 

as it was with maritime transport in December of' 1944, had 
' ' no connection with the tccused. The ~ctivities -or the· .. 

Nnval forc~s in Manila~ even on paper, mn4e only under the 

nominal control or the tccused, were obviously not under 

his control when they disregarded an Army order to evacuate 

bec~use of A previous Nnvy order to stay and complete a 

N:ivy mission. 

These ere exemplos of the affirmative matter which 

we shall bring out during the cours·e of the case. 
. . 

~e shall a~so show the general packgrourid and cir-
' cumstances surrounding tm Acc~sed's e.ctivitt~s in the 

Phil~ppines. We shall give you a true picture of the 

tccused, n~t only through e number ·of character 't1tnesses 

bu~ thl'!~ugh witnesses who will tell -t~e s~ory o/ t ~ cc.used: 

a men who had never been in the Ph111.ppines until he arrfved· 

2960 



----

· to take over an impossible task jµst nine days befoi'ethe 

Leyte . ~anding; who from the day that he arrived in this 
-

t.heater was under a st~te ot siege by the enemy troops. 

You will see the picture ot a General ..worki~ under 

t ·erritic pres·sure and difficulty, 1ubject to last~mtnute . . . 

changes in ta~tical plans brsiered from higher headquarters, 

and a man who when he arrive4 i~ . Luzon ac~ally had co~d 

over less than half or the ground troops in the Island • . • ' . . 
. . ' .. 

The picture ~111 be qu;te different trorn '~.ha-t of -~ 

well-staffed commander who had··his time to make frequent· in­

spections and who ~ould afford to go ·behind the reports or 
f 

the officers upon whom he -must and should rely. 
~ 

Finally, from the argument or the Prosecution ye~ter-

day it would indicate that the Prosecution relies heavily 

on two collaborators • . We shall further discredit that 

testimony. To save time we believe .we can accomplf~h that 

fa~t by the introduction of offici,al documents. 

' 

-.I 

.. 

• 
... 

http:believe.we


~. .... •···· ... LLO~ S. llILLEGAN - --.. 

call~d .as a witness on behalt ot the Detense,. being first· 

duly SWOrl'\ was examined and testitied as follows~: 

mRECT EXAMINATION 

Q (By_ Captain Sandberg) Will you please state ·your 

·-name, ·rank, and serial ·number? 

A Lloyd s. Yillegan, First Lieutenant, 0-186259. · · 

Q And will you- state- wbat 'your present assignment 1.s:i 
A Executive Ofticer, Philippine Research and Information 

. Section, Counter-InteJ.ligenoe Section. i-

Q And does the Philippine Res_.arch and Inform,.ation 

Section have custody or documents pertaining to the time 

of the Japanese occupation ot the Philippine Islands? 

A Yes, sir.- ,. 

/ (Photostatic copy of Manila TribUlle / dated Novem,ber 4 1944 was marked 
Detense Exhibit l tor ldentification 

Q I show you Defense Exhibit A and ask you if that re-

presents a photostatic copy of pages ·1 and 2 of the Manila 

.Tribune of Saturday, November 4, 1944, as it appears 1n the 

official files of the Philippine Research and Information 

Section. 

A Yes, sir. 
l 

CAPTAIN SANDBERG: The attention of the Commission is ,.... . 

directed to the article 111 the lower left-hand corner·, 

headed 11 New Leaders Association Formed with Duran as Head. 

"The org~ization of the New Leadero 

.Assodiation; composed of enterprising and 

progressive young men who are taking .active 

part in present-day building of the -Philippines, 



was launched Fridar, on the occasion or Meizi -
Setu_, with a program at the Nippon _Bunka Kaikan. 

T~e program -was attended by leading Filipinos 

and represent~~~ves or the Japanese Embassy and 

the ·Impe~ial Japanese Forces~ -The military 

attache _to the Japanese Embassy was the guest 

or honor. 

"Assemblyman Pio Duran was elected president 

of the association. 

"In his. speech. to the members and the guests 
\• 

at the program, the ..m'ilitary, .attache said that 

the country expects much from t~new organiza­

tion, and he called upon the youth or the land· 

to stand together for the attainment of their 

ideals. The Japanese forces, he said, are un­

questionably the main power in the Greater East 

Asia Co-prosperity Sphere, but there is a need 

of cooperation of other countries in East A5ia. 

The proclamation of war by the Republic of the 

Philippines, he said, has meant a substantial 

increase in the power or Nippon forces. 

11sp,aking of the New Leaders Association, 

the ~peaker said it is the crystallization of 

,-
the sincerity of the people who have faith 1n 

the realization of their national policy as soon 

as possible. -'The Republic cannot attain substan­

tial power of an independent country if we are 

not successful in this war,' he said. He then 

commented that ·something is still lackingn- .;._ 

... 

-~ 

. ~· 



Then it carries over to · page 2 
( 

-- "in the program of e.conomic selr-sutficiency 

r~r the -Islands, but the reductionct guerrill~ 
-.. 

a~tivities through the -cooperation extended by 

young men especially, has enabled the people, 

who have burning conviction of their · indepen­

dence, to solidity gradually the economic foun- ' .. ' 
·..dation of t~il' ·cOUJ\tt'y•" . f 

:, 

The att~ntion or t rie Comnission is then addressed to· 

the last paragraph or the article: ,-

"The program was attende~y many guests 

besides ·the alumni and s tudent~ of the Cultural 

Institute, including a few young women. General 

Artemio Ricarte, honorary president or the or­

ganization, was ·also present." 

(Photostatic cbpy of Manila Tribune 
dated November 17, 1944 was marked 
Defense Exhibit B for identification 

Q (By Captain Sandberg) I show you· Defense Exhibit B 

and ask you if that is a photostatic reproduction of pages 

1 and 3 of the Manila Tribune for Friday, November 17, 1944. 

A Yes, s-ir. 

CAPTAIN SANDBEJ\G: The attention or the Commission 

is directed to the article in the lower left-hand corner, 

headed: -

"Labor Service is Filipinos Part in War 

Effort - ~ ·Ricarte. 

"Sounding a call to all Filipinos to heed the 

compulsory .labor order promulgated by ~resident 

Jose P. Laurel, General Artemio Ricar~e, in a 
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statement ·on Wednesday, declared that 1n such 

a way they ·can and should positively cooperate 

in the successful prosecution or the war which .Nippon has undertaken to defend the Philippines ' 

, . 
I • 

with _her ·mai:ipower doing all t~e _t1&.ht1ng, while 

the Filipinos have not been conscripted for 

this purpose. .-
"The general's statement follows: ·. 
11 ' 9Ur coDDnon enemy or the Greater East 

Asia nations, the American forces, relying upon 

their material abundanoe·, have challenged us by 

landing on a corner of our m~ther c'6untry. It 

is tor the second time that the Americans have 

put their footprints on our· dear land with 

malicious intentions of invading our country 

to exploit us. The first time, as you all know 

well, was ' forty-four years ago, and the ne~t is 

now. Our mother country is faced at present 

with the greatest emergency and her most 

critical situation is being keenly felt by every 

citizen. 

"'Some time ago President Jose P. Laurel 

proclaimed the existence of the state of war 
. ~ -

between our .country and America as well as 

Britain, thus revealing the _attitude of the 

Republic of the. Philippines clearly to the whole 
. _...,..r ......___ 

world. It 1s "to our great cresH:t" that by this 
. '-

proclamation of the President, the Philippine 

people have attained the right as true members 

• 
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of the gr_~at East Asia nat;.ons. 
h 

, 11 'It should, however, be the natural duty 

or any people to take arms tor tqe detense of ... 
their land as ~oon as their country has decl~red 

war against an en91DY". This is, a act that can 

be ro~ ·1n the history of~ nation enjoying 

independence ~d liberty. To join in a warfare ·' 
w1thout manpower is, so to speak, to fly a k1te. .... . f ' · 
So, ne.edless to say, the participation in war 

requires the conscription or men tor actual 

military service. '" 
,; 

.,,---
(Copy or Manila Tribune dated Nov­
ember 261 1944! was marked. Defense 
Exhlbit c for dentificatiQn.) 

Q I show you Defense Exhibit C and ask you if that is 

.a photostatic copy of the Manila Tribune of November 26, 

1944. 

(Discussion off the record con~erning marking of 

exhibit.s.) 

CAPTAiij SANDBERG: The attention or the Commission 

is directed to the article in the upper left-hand corner, 

headed: 

"Ricarte calls upon Filipinos to prepare 

for P. I. defense. 
,..,,. "Declaring that the frequent raids carried 

out by ·the Americans on tlte Philippines are 
., 

directed tow~rds the dest·ruction of the· 

Republic, ·General Artemio. 'Vibora' Ricarte, of 

Filipino-Ame·rican War fame, called upon every 

Filipino to prepare for the · defense of the 

. . . 
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mother land,. 1n a speech 1n Tagalog over Station -
PI.AM on Saturday night. 

"General Ricarte said t,hat President Laurel 
. t >,. . . 

has given him permi~sion to o~ganize a voluntee~ 
.. 

unit for peace and order., and thata pplications 

for membership are received at 3724 Dattoa .Avenue, 

Pas~y. '· 

"In its history the Philippines has had 

three per~ods of independence, General Ricarte 

said. The first lasted for a year and four 
., 

months after the Pact of Biak-na~bato ; then came .,--
the Republic 0£ 1898; and in ~943, the Republic 

resulting from the grant of independence by the 

Government ·or Japan. 11 

The next to the last paragraph: 

"He p.eclar~d: 'The frequent raids made by 

American military might on Philippine soil . re­

veal two motives: the first is to deal. destruc­

tion on the civilian populace and civilian 

prope.rty, and ·the second, which is more important 

than the fir.st, i ,s . to work out the destruction 

of the Republic of the Philippines. Every ... 
Filipino must stand up to take the

I 

challenge. 

Every Filipino must stand up to defend his mother­

land. 

"'Our motherland is calling upon each and 

every one of you. She beckons: "Where are the 

youth who will consecrate their ·life for the 

cause of their nativeland? Every one must have 

\• 

/ 
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,.,,--
.a clean and unstained soul that he may be worthy -

of this sacrifice. Wher~ are the young men who 
. . . 

have the blood or determination flowing through 

tbeir . ·ve~s? We·-are waiting for you, oh youth, 
. . 

come for we await you!""' 

(Photostatic .copy of .Manila Tribune 
dated January 31, 1945 was marked 

. Defense EJtibit D for 1Jentiticat~on,) 

·., . 

\• 

., 

' 
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.. 

-GENERAL REYNOLm: Is Defense planning to offer a 

gro~p of these ·e~ibits? 

CAPTAIN SANDBERGt We are going "to offer them 
. -

.Jjointly, yes, sir. 

Q (By Captain Sandberg) Is Defense 'Exhibit c, which I have 

just shown you, a photo~tatic copy of· the records of the· 

Philtp~ine Research and Information ~action? · ' .. . 
·.. . . f 

A 
. . 

Q Is Defense Exhibit D, which I now show you, a photo-

static copy f -rom the records of the official Philippine
" . 

Research and Informatio~ection? 

A Yes. 

CAPTAIN SPNDBERG: This is the Tribune dated 

January 31st, 1945. The direction of the Commission's 

attention is referred to the third columni the middle of 

the column: "Duran Stresses ' Makapili's Role. 

"Declaring that to help the enemy is not the way to 

uphold and defend the Republic of the Philippines, the 
. 

Makapili will run down all the guerrillas and exterminate 

them for going to the aid of tqe American invaders, declared 

Vice-Minister of Home Affairs Pio Duran, one of the directing 

heads of the Makapili, in his remarks before the assembly · 

of law-enforcement agencies at the City Hall recently. 

"The Makap__ili, according to Vice-Minister Duran, has 

been .organized to uphold and defend the Philippines as an 

In~ependent Republic. The Makapili, he said, will con-
. . 

s~crate its efforts to the proposition of keeping the 

Philippines within 'the orbit of the Greater East Asia Co­

Prqsperity Sphere.' 
.. 

J, 

• 
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• <: ,,---

"To this end, the Vice-Minister said, it is advisable 

to· ·consider on the part of the Japanese the idea of conceding 

some power to the Filipinos participating in the present 

regime and cooperating with the Japanese authorites to inter-.. 

·vene in cases involving EJ,lipinos who are arrested for mili­
j 

tary offense. 

"This grant, if given, according to him,. will -have 
,I 

two -effects, one strengthening the confidence of the ~edple 
.. . . f 

in their present · 1eaders an~ the other is that it will help 

the authorities get not only the guerrilla small fry but 

also the guer»illa big fishes. 

"The Makapil! , to S'fiow its si~cerity in cooperating 

with the--" and it carries over to page. 2r 

"Japanese armed f orces, has raised its own army and 

its soldiers are now fighting side by side wi th the Japanese
' 

in many parts of Luzon. He asked the Japanese to permit 

the Filipinos earnestly aiding them to h~ve a direct part .. 
in the handling of cases where Filipinos are directly 

implicated." 

The Defense offers into evidence Exhibits A, B, ~ and 

D. 
' GENERAL REYNOLDS: The documents ar~ accepted by the 

Commission ·ror such probative value as they shall be held 

to .possess. 

(Defense Exhibits A, B, C and 
D were received in evidence.) 

. CAPTAIN SANDBERG: Your w1 tnes$. 

MAJOR KERR: No cross-examination. 
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,,.,,---
ANACLETO RAMOS -

called as a witness on .behalf ot the Defense, being first 

· duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Capta~ 8-andberg) Will you state your name and 

address, please? 

A Anacleto Ramos. 
. .. . 

Q Will you tell WI what your pre1en~ .pssign.ment . ' is? 

A .I am· in c~ the CIC papers taken · over by the · 

Philippine Government £or the United States Government. 
\• 

. . 

Q W~ll, of ~at d artment of the Philippine Common-
\ 

"./':wealth a re you --.an employee? 

A I am employed in the office ·or the Special Prosecutor. 

Q And have you brought with you. today the official 

file of that department in the case of NAr~ t so Lapus? 

A Yes, sir. 

(Defense Exhibit E was marked 
for identification.) 

Q ·(By Captaih Sandberg) I show you Defense Exhibit· 

E and ask you if it represents ' 
ft true photostatic copy of 

papers found in that file? 

' A These are the photostatic copies of the letter con-

tained -in this case report that have been turned over to 

the Commonwealth Government by the CIC. 

CAPTPIN SP.NDBERG: I will read Exhibit E: 

"Brigade 4, Bi,libid Prison, Manila, June 8, 1945. 
"The Chief, CIC, U. s. Army, ?Janila, Philippines. 

"Sir: I wish to convey to the ·authori_l ies of the 

CIC certain facts of importance. and confidential nature 

and request, if possible, that one of your American operatives ·· -

• 

·( 
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b~ sent to our place of confinement at your earliest con-

Ivenience to take up w~th him this_matter. 

"I would request .rather that only American operative 
" 

be .sent to me 1 if such step is not contrary to your 
. . 

.adopted policy. 

"Very re_spectfully,-
"Narciso Lapus." 

Now, I shall read what is attached t_o this d~cument ·: • · 
~ . .. i 

11 1. Myself, my son and a houseboy, who are n~w ·con­

fined under CIC control must be given .clearance, immediate 
1· . 

release, immunity"to any r~sponsibility by which now we are 
~ 

under this condition and. be freed for any further arrest, 

prosecution and ounishment under the military laws. 
. . \ 

11 2. All properties, values and holdings of my son 

now under the contrQl of the CIC must be returned to .him 

and in case they are no longer in ~xistence, for one reas~n 

or another, its equivalent value in accordance to the .. 
present values. 

11 3. I must be furnished with an office place, 

se-cluded, with complete privacy and out of the access of 

any Fi!ipino or any other third party nationals.and that mr 

identity, name and the nature of my work should be str.ictly 

kept in secret. ... 

· 114. During the period of my work, I must be furnished 

a residence wtth my family, not far from the place of my 

work, furnished. My person, my family and my house should -
. . 

be given prot.ection by the CIC, all the time during my 

. work. . Q 

!'5. During my work, _I must be supplied adequate 
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amount to cover my personal expenses, for the subsistence 

and maintenance o·f my famil,y, such sum· commensura tt! to the 

present h~gh cost of living. Free -transportation facilities 

and the .me~ns to get away fro~ the clutches of the black 
. . . 
market in the securance of foodstuf'f and other necessities 

or prime commodities for my family. 

11 6. Upon the termination of my work, I must be given 

the necessary papers ot cle.a~ance, sate conduct, passpoi:t, · · 

. including my family, consis·ting of my wife, 3 children, 

mother-in-law, sister-in-law and· my house boy, free ,. 
transportation and other facilit~es necessary for travelers 

.,---
and be sent imm~diately upon the end of my work, either 

to New York City or to any other Latin American co·untry, 

preferably to Argentina or Cuba. 

"7. f s you may be aware of the fact that after or , 

during my work, my own life and my family would be jeopardized 

and to stay here would be for me quite hard and almost 

impossible, I wish to ask special favor for the security 

of my family and myself, that I must be g~ven adequate and 

enough amount to start with in a foreign coun~ry, to last 

me, at least 1 such sum for the period of not less than a 

year. This amount, of course, should be mutually agreed 

upon and half of it should be given to me at the start of 

-- my work and the balance upon the conclusion of my task and 

before I sail to foreign lands. 

118. I must also be given effective help to secure 

job or means of living in New York City or in any foreign 

lands wherein I would be sent, through the CIC interventionf 

etc. 
• 
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"9. I must be furnished an .American stenographer · 
. ' ' 

and office equipment during my work." 

The next letter: 

"Ward No. 4 1 Company- 19, 
New Billbid Prison, 
ifu.ntinglupa, Rizal 
July 1, 1945 

"To the CIC: 

"I hereby eri~lose a sample of my work in respons,e _ 

·to your urge to me to cooperate with you in your work as 

regards the Filipino groups which had something to do with 
1· 

General Ricarte, in exchange to which, may I expect in the 

near future favorable reconsider~ation/4! my case, that of 

my son and of my house boy, al~ of us are ·now interned here 

.· under your custody since the month of February. 

"This is only one sample and. I can give similar cases,. 

hundre4s, perhaps thousands of them, if you would kindly 

·allow me to 'work everyday in one s ecluded corner of your 

office here, within the prison compound and furnished the 

necessary office equipment and supplies during my work. 

'~Hoping that this ·test w1il meet your favorable 

attention, .I remain, 

"Very respectfully, 

"Narciso Lapus." 

·MAJOR KERR:· If t}}e Commission please, the Prosecu-,,, 

tion at this time)l~S ~hat the material read by the 

Defense Counsel be ·expunged· from the 'record. ·. The material 

which he has read ' has not as yet been .offered into evidence, 

to· say nothing of · having .been accepted into evi~ence, and -~ 
. ' . 

it ·is highly improper for Counsel to read it into . the record 

befQr~ it ·has been submitted to the Commission.· 

2974 ..: 

11 



CAPTAtN SANDBERG: If the Commission please, I 

followed the ~¥ocedur~ of _Prosecut1on ~f reading -the docu­

- ments fifst and then offering them into evidence. 

MAJOR KERR._: . ·only after we offered them, sir, did -
. . 

we read them and that was pursuant to the request of the 

Cottunission that the pertinent parts of the exhibit be read •. 

We followed that procedure. only when requested to by the 

Commission. ·,. 

GENERAL REYNOLOO: As to the mechanics of the time ,. 
of offering, the Commission desires that it be done in the ,-., 
most orthodox manner. 

You may proceed. · 

CAPT AIN S.ANDBERG : Thank you • . 

"Ward No. 4, Company 19, 
New Bilibid Prison, 
Muntinglupa, July 2, 1945 

"The Chief, · CIC, Manila. 

"Sir: Pt the beginning of June, last, I have sub­

mitted certain proposition to your office regarding my 

case, that~ f my son and my houseboy, and Mr. Curry inter­

viewed me for same twice, put we had not came to any 

definite understa~ding for which I was l eft to believe that 

he was coming back, yet up to . this time I have not the 

opportunity to see him since we were transferred here from 

- Manila Bilibid Prison, I was also informed thet Mr. Curry 

is no lonr·er working with your office and, therefore, I wish 

to ask your kindness to , please reconsider the proposition I 
,r--

have laid down before Mr. Curry. 

"''As a proof of good· fate and s1ncertty of my purpose,- ~ 

I am enclosing herewith a sample of my work and for which I .. 
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can produce nundreds- of them and pe-rhaps· thousands sboUld__ 

be giveh the opportunity to do it in a secluded spot 

where I can work in p~ace with secrecy or privacy• 

. "Trustin:g that this matter will merit your kind 

attention, I am, 

"Very respectfully, 

~'Narciso Lapua." 

The Defense offers into evidence Exhibit E. 

CAPTAIN PACE: If the Commission please, the Prosecu­

tion fails to see the purpose for which this information 
\• 

is put into the record. If it ~erves any useful purpose, 
.,,--

I . presume we would not even object, but it appears that the 

Defense is attacking the credibility of the witness Lapus · 

by offering evidence on cross-examiM·tion, which 

has .nover been allowed in any court of law for the very 

simple reason, not technically at all, but for t~c very 

simple reason that it would require so much longer to try . 

any lawsuit if on coll~t eral mat ters n v,1 t.ncss can be 

attacked by sources other than t c witness's own testimony. 

The ?rosecution has made no attempt to put Lapus before 

this Commission as a patriotic Filipino in good standing. 

We put him on the stand as a collaborator and a man who 

was associated very closely to high Japanose circles, and, 

there~ore, was in possession of information wnich he 

couldn't have gotten otherwise. 

I believe the ex~ursion into the life end past of 

Lapus further than has already been presented would be a 

waste of the·· Comm1ssion's time. . <) 

CAPTAIN SPNDBERG: . The documents which h.;lve be.en 
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1ntroduced into evi<tence go to the questi~n of the·. .... 
motivation 

. 
of Lapus. in testifying before the Commissi9n. 

The proposition, which Counsel stated, that credibility 
-cannot be attacked by aocumcnts is indeed a novel one and 

I have n~ver heard it. 

I may say that we have several more documents ·that . 
so far as time is concerned will not consume much, but as , . 

• f.. 
far as proof is concerned will prove a great deal. 

GENERAL REYNOLOO: The comments of the Pros ecution 
1-

are noted and the objection., i ·s not sustained• 

(Defense F:;Mr!bit E for identi­
fication was r ece ived in 
evidence.) 

GENERAL REYNOLDS : Couns e.l may proceed • 
., 

... 

-. 
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CAPTAIN SANDBERG: Mark this for identification, -please. 

(P~otostatic copy of letter from 
Arsenio Solidum dated October 
10,194; was marked Defense 
Exhibit F for identification.) 

GENERI\I, .ltEYNOLDS: Are you still in the same series 

of documents? 1. 

CAPTAIN SANDBERG: No, sir. You mean --

GENERAL REYNOLDS: Have you ottered any documents which · 
·.. . f ' 

have not been acted upon by. the .Commission? 

CAPTAIN SANDBERG: No, sir. 

Q (By Captain Sandberg) Have you brought with you the 
" 

official file or the Commonwealth of t·he yMlippines, Depart-
~ 

nent of Justice, relative to the case of Joaquin s. Galang? 

A Yes, sir. 

Q I show you Defense Exhibit F and ask you whether that 

1s a true photostatic copy of the paper appearing in that 

file. 

A Yes, this 1s the photostatic copy. 

CAPTAIN SANDBERG: "COMMONWEALTH OF THE PHILIPPINES 
DEPARTMENT OF JUSTICE 

OFFICE OF SPECIAt PROSECUTORS 
M A N I L A 

"October 10, 194; 

"The Chier 
Division of Investigation . 
Department of Justice 
M a n i 1 a 

"Re - Case of JOAQUIN S. GALANG 

"Sir: 

"I have the hQJ"lor to request the investigation of 

the activities of Joaquin S. Galang, 1236 Instruction Street, 

Sampaloc, Manila, during the Japanese regime. 

" 
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"t.ccording to the incompletea investigation ot the 
I • 

C.I.C., this ' Joaquin $ • .Qolang was J.sst. Chief ot the -

Propaganda Information Division·, with the rank ot Major, in 

· the Peace Army, a Japa~ese inspir~c;t organization headed by 

Geh• .Artemio Ric~rte, the avowed purpose and aims of which 

was to coopernte with the Japanese Military Administration, 

especially in promoting adherence to the Greate·r East .Asia 

Co~prosperity Sphere and whoso members acted as informer 

of JApaneso f~ction~ of a member -of the Executive Couri.,cil 

o~ the Bagong Pagkakaisa (New Unity), another Japanese in­

spired organization. And, fin.Ally, th~t he was one or the 
1· 

bre.in masters who promoted and successfully ~neu~d the 
~ 

arrest of Gen. Vicente Lim who was l ater on t~ken t o Fort 

~antiago end is generally .believed to have·be ~n killed by 

the Japanese. It 
"In this connection, .Please try to contoct tho 

fqllowing persons who are at present detained in Muntinglupe 

as polit~cal prisoners, nemcly: 

1. Domingo Larma, Case No. 53-1127 

- 2. Galixto Bernardo, Cnse No. 53-1125 

3. Pedro B~rtolome, Case No. 53-1124 

Inasmuch as Joaquin S. Galang is now det P. ined without bei l 

and his petition for r e lease under ·b~il hAs been denied by 

the People '-s Cou:rt upon recommendo.tion of this Office, it 

is· re9uested tprt this matter be attended io immedietely in 

order th~t this Office will b~ in~ position to file tho 

corresponding information far ' Treason agains~ him. 

"Thanking you in advance for your kind and prompt 

?.ttention tothis _mattcr, I E'.m, 
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"Very respectfully yours,­

(signe~) Arsenio Solidum 
ARSENIO SOLIDUM 

Special Prosecutor " 

The Defense otters in evidence Defense Exhibit F. 

GENERAL REYNOLDS: The. Gemmission believes that you 

need a little better mechanics in ottering exhibits. As 

I recall, Exhibit ~ has not yet been ottered. If you take , .. 
them one by one, there is no chance of confus.ing the r..ec·or~ ; 

This is Exhibit F. ,. 

Defense Exhibit Fis accepted by .the Commi~sion for 

such probative value; it any, as it shall be held to possess. 

(Defuse Exhibit F tor identi­
fication was received in evi~ 
dence.) · · 

CAPrAIN SANDBERG: Your witness. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) . Mr. Ramos, ;s this Exhibit Ethe 

complete tile on Narciso Lapuz? Four pages? 
.. 

A Yes, four pages. 

Q May I see it? 

A (Handing file to counsel) 

Q Your file contains many pages, does it not? 

A Yes, sir. Those are the papers. 

Q These are four pages of many pages in his file? 

A Yes, sir. 

Q Will you look at this page of Exhibit E and describe 

how you know ~hat it is connected with the r.\pus file? 

A I know that this is connected with the Lapus file 

because when the CIC go over the case report concerning -~ 

Lapus it is already attached to his report~ 
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Q You round it in ' the tile? 

A Yes, sir~-

Q Do you know wl)at that is? 

.A This is suppose~ _to be what Lapus want from the CIC 

authorities -when he was still in confinement. 

Q What was he going to give in return tor that? 

A He is going to give some services which are ot great 

importance and confid·ential nature. 
• t!t . .. ,. f' ' 

Q To the 9c1 
A To the CIC. ,. 
Q · That is to be' his remuneration? 

A Yes. 

CAPTAIN PACE: No further questi on 

(Witness excused) 

CAPTAIN SANDBERG: Mr. Phillips. 

GENE K. PHILLIPS 

called ad a witness on behalf of the Defense, being fi~st 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Will you please state your 

mme and address? 
-

A Gene K. Phillips, First CIC Region, APO 75. 
Q Will you please state what is your present assignment? 

A I am a special agent for the First CIC Region , APO 

75. 
Q Have you brought with you the official file of Narciso 

. tapus held by CIC Area No. One? 

• A · · Yes, sir. 

CAPTAIN SANDBERG: Mark this for · identificatton, 

• f 
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please. 

(Photostatic copies of File No. 
;3-223,- CIC Area No. One, was 
marked Detense Exhibit O for 
identification.) 

-
Q -(By Captaip_Sandberg) I show you. Detense Exhibit G 

' · and ask you if it represents 
, 

true.._photostatic copies of . . 

. .; 
papers foul'¥1 in the fi~e of Narciso Lapus . 

A· 'rt does, but it does not· represent the complete file. 

Q That is, ·there are other papers in your file whic_h are ~ .. · 
ti • ; 

not. included there? 

A There are. That is true. 
, ,-

CAPTAIN SANDBERG: · 'nle attention of the Commission is 

referred to the second page or thirexhibit. 

"HEADQUARTERS 
·COUNTER INTELLIGENCE CORPS AREA NO. 1 

UNITED STATES ARMY FORCES, PACIFIC 
APO 7'5 

"MEMORANDUM FOR THE OFFICER IN CHARGE: . 

"Subject: LAPUZ, Narciso G., 
Sumilang, Pasig, Rizal 

"On l("\ March 1945, this Agent was directed to con-
. ' 

duct an. investigation of Subject, charged with being per-
-sonal secr_etary to Gen . Ricarte, secretary of the Peace 

Army, and member of the New Unity. He was interned by the 

3~th CIC Detachment, 23 February 1945, on Commitment Order 

#260. 
11 1. LAPUZ was one of the first to come to the 

·: support of Ricarte when the t,9.tter returned from Japan to 

Manila in January· 1942. _LAPUZ then became one of the ori~ 

ginal members ef the New Unity but he soon became involved 

in an apparently insignificant episode which led to · the 

dissolution of the New Unity. LAPUZ at this tim~ was 
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' ,,.----
·11v,.ng with a Miss F.elisa Vengou on Legarda -Int·., across 

the. street tr.an the Uoderno Theatre; ho~ever, Miss Vengoza 

. soortly afterward~ lett LAPUZ $nd began to live with a 

Chinese. This infuriated LAPUZ who, ' in an attempt to -ob-

tain reve_nge, charged the Chinese and Hiss Vengoza with 

having .stolen .- jewe.lry and . other chattels from him. As . a 

result, the Chinese was arrested by Basilio Esleta; Victoriano · -

Correa, Ciriaco C~pomones, Tomas Patenia and ot~rs, and . ·' 

was imprisoned in Fort Santiago. Miss Vengoza was likewi se 

imprisoned. One week later, however, the Chinese and Miss 

Ve~goza were released. LAPUZ was then charged by the ~apa-., 
nese with having tiled false charges_..Jmd was himself im­

prisoned for one week. 

, 11 This incident was displeasing to Ricarte and embar-

rassing to Domingo Lerma, who was then struggling to get 

official recognition and 1ncreased authority- tor the New 

Unity. The breach which this affair created between LAPUZ 

and Lerma was widened when Lerma began to court the · support 

of Vargas apd Laurel. ·LAPUZ then attempted to get Lerma 

and Bernardo removed from office 'in the New Unity, but in 
. . 

August 1942, LAPUZ was expelled from the organization, as 

were Campomanes, Correa, Cosme Lazaro, Leon Villafuerte, 

Santos, and others. These men continued their activities 

in support of Ricarte in the ,office on Carriedo street which 

LAPUZ shared with Judge Anastacio Teodoro. 

"The .LAPUZ group . gained prestige with Ricarte at the 

expe1:,se of the l{li-ger group under Lerma which continued 

to use the name of New Unity and occupied the same office. 

Finall! on 18 Janua!y 1943, the Japanese Military Police 

closed the office, impounded the records, and _imprisoned 
~ 
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,_:.__ ·terma -and Bernardo. ,,,,--- , 

"Shortly after LAPUZ was released from Fort antiago 

he .became secretary to Gen. Ricarte. That positiort, in 

which he wielded considerable influence, yiel~ed him con-

siderable arnuence. This double ettect_was achieved 

-through the sale o~ letters ilgned ~y Gen. Ricarte stating 

that the person to whom the le~ter was issu~d was person~lly 

known by Gen. Ri~arte to be a supporter or the Co-Prosperity. .. . 
. . . ,. 

Sphe!e• Until the New Unity was dissolved, a li~ited number 

of these letters were sold at the office by Joaquin Galang, 

Santos and. Bernardo • 
.,

"LAPUZ's ~ersion or .his activities is interesting.,,,--
although _too fantastic to warrant credence. He states ~hat 

he was arrested by the Japanese on t~e charge of espionage, 

tortured at Fort Santiago, and sentenced to death and to 

life imprisonment on a number ot counts. Arter sevetal 

days he was released on the condition that he become secre­ .. 
tary to Gen. Ricarte. As R~carte!s secretary he succeeded 

in freeing from _Fort San~iago 10,o_O"' Filipinos, at least 

hair of whom were guerrillas. 

"lt is considered highly probable that LAPUZ was 

able to__ obtain .th~ release of persons, for a price. It 

has been alleged that he caused the arrest or persons just 

so that he would be i:eid for releasing' them later. This 

practice was not uncommon .during the Japanese occupation 
> 

and has been given as ofle of the principal ryasons for the 

disestablishment of the New Unity, which is a e d to have 
' ' 

become quite extensively engaged in the racket •11 

The Commission's attention is directed to page j, 
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paragraph 3 : 

"3. The ,second phase ot the lite of LAPUZ which has 

been investigated by this ~ffice begins 20 November 1944 

w1 th the formation ot the Peace Army. The bulk of the . 
~ . 

ranki~. officers or this Army were Ricarte enthusiasts 

who· had been expelled .from the New Unity at about the same 

time as LAPUZ. 

"The nucleus of the Peace Army consisted ot those ' .. 
' "" 

' 

members of tbe New Unity who were Ricarte exponents and' were· · 

expelled with LAPU7. These included Patenia, Correa, Cam­

pomanes, Santos, Lazaro, Domi~go, and Esleta. In ~ddition,,, . 
there was F. C. de la Rama who0 wa90 provide the finances 

for the organi~ and Aga pito Zialcita, a former revo­

lutionary under Ricaite. • • • 11 

And then on page 5: ,. 

"AGENT'S NOTES i LAPUZ ottered to -tell the complet e 

story about the Japanese occupation if' he would be freed 

and provided with suitable living conditions in ·New York 

City. Letters refeTring to this offer are attacheq to the 

original of this report as EXHIBIT XI." 

The last paper is the Security Commitment Order 

committing~Lapus for treason. 

GENERAL REYNOLDS: To which does Defense now refer? 

CAPTAIN SANDBERG: I beg your pardon? 

GENERAL REYNOLDS: To which paper do you now r.efer? 

CAPTAIN SANDBERG: The last page in the file: Security 

. Commit.went Oi:_d·er ·No. 260 • 

Defense offers in evidence Defense Exhibit _G.
_) .<t 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 
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Co~i;si~~ for such . probative value, if any, as ·it shall b' 

held to poss~as. 

(Defense Exhibit G for identi­
fication was received in evi­
dence.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will reeess for 

approximately· ten minutes .• 

(Short recess) 

, . f ' 

,. 
., 

{ 
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GENERAL REYNOI.DS: · The Commissi<ffi 11r -1n sessioh. ,,,.,-­

. You may proceed. 

(A group ot photostats was 
marked Defense Exhibit "H" 
for identification: ) 

Q . (By Captain Sandberg) I show you Defense Exhibit ··."H", 

marked for i~entification, and ask you ·1t it is a true photo­

. stat1·c copy of papers in the ·files ot etc. 
A It is. ' . .. ~ 

. . "' 
CAPTAIN SANDBERG: . The attention of the Commission ·is·" 

invited to page 1 of this exhibit, "Headquarters Counter 

Intelligence Corps, Area No. 1, United States Army Forces,., 

Pacific, APO 75. File No. 53~14.9-,-5 September 1945. 
-~ 

11Memorandum for .the officer in charge: 

"Subject: Galang, Joaquin s., 1236 Instruccion St., 
I 

Sampaloc, Manila. 
•

"On 5 September 1945, this Agent was. directed by the 

Officer in Charge to conduct an investigation of Subject, 

accused of having been a Japanese collaborator during the 

occupation of the Philippines. He is specifically ch~rged 

with hnving been a member of the Peace Armyr: holding the 

rank of Major in that pro-Japanese organization. Also, 

he was an - active momber of Bagong Pagkakaisa __ (Nevi Unity) • 

He was arrested end committed to Bilibid Prison by the 

306th CIC De~achment on 17 February 1945 and is at present 

interned in New Bilibid Prison, l\funtinglupa, Rizal. · 

111. An undated statement (attached to the original 

of this repert as Exhibit I) by Abelardo Galang,Subject's 

son confirms Subject's membership in the Peace Army. In­
_,:, 

formant also aitests to Subject's friendship ·,,,1th Gencro.l 

.. 
2987 

http:REYNOI.DS


Artemio Ricarte. 
. 

11 2. On' 17 Febrtlal1' 1945, Subject was interviev,ed by 

an agent of this Office and stated in substance as follows: 

. "He had never been a member of any subversive organi­

zation but on the contrary ha~ been active in certain 

guerr~lla groups. 

"He finally admitted that i n early 1943 he had, with -

Leon Villafuerte, ~ped t:o orgmize a group known as the _ , 
. "" 

Bagong Pagkakaisa (New Unity) but did so only in an ·ot f ort .-• ..,, 

to secure the release of his sons ~rom ~apanese concontra-
,. 

tion camps. He also~admitted having uorked' for pacification 

under Gcnere.l Artemio Ricarte • _..-

"He further admitted to having joined the Peace Army· 

under instruction of his ~ommanding officer in the guer­

rillas, Lt-. Col. Eugenio Castillo, for the purpose of 

gathering information concerning the activities of this 

organization. Hovrever, he never attended any of their 

.meetings and repo.rted nothing to the guerrillas." 

On page 3, paragraph 10: 

"An affidavit' included in the case file of Case No. 

53-1127 ,(Subject: Lerma, Domingo) of this office a~d 

signed by one A. Domingo, states..in ' part as follows: 

"'Galang made out passes for members of the New 

Unity for which he charged them 12.00 and up. Subject 

was classified as one of the active members of the .New 

Unity and ,vas often seen in the company of Felipe E. 

Jose, a membe~ of the Propaganda Corps of the New Unity. 

The mission of this Propaganda Corps. was to cooperate .~ 

with the Japru:iese Military Administration~ially in 
.. 
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promoting adherence to the Oreo.tor Ea~t ·Asia Co-Pr~rity 

Spher·e·. Members of this Corps .also o.cted as informants 

for the Japanese Military Police.' 
11 11. An affidavit signed by Oalixto B'ornardo and no,1 

contained in Case File No. ,3-112, (Subfect: Bernardo) 

of this Office, sto.tes in pert as follous: 

11 •·Galang was an active member or the New Unity, ·often 

seen in the com~any t;,f Nerciso Lapus, secretary ·to Gen~ ai . 
"".

Ricarte. Subject was lalown to hnve compiled rop-orts .oz:i " 

milito.ry .activ1t1es.'" j 

"13. An tilfidavit, signed by Domingo '.f. Lerma, con­

tained in Case File No. 53-l-12'7 of this Office states in 

part as follows: 

"'Galang was a member of the Executive Council of 

the New Unity. Subje<:t 1s pro-Japanese. His principal 

job was to spy on the people in the· government.'" 
' .

Particular nttention of the Commission is also invited .. 
to the sixth page of the exhibit headed "Activities of 

-the Subject with the Nev, Unity organization. 

11 A. Domingo - Subject mode out passes for the New 

Unity members -and che.rgo them from 1'2.00 and up each." 

Thon at the bottom of that page: "Joaquin Galang 

\1ns n member of the Executive Council of the New Unity. 

subj~ct is a pro-Japanese man of Rico.rte and a brother­

in-1m·1 of Narciso Lapus. Most of his activities were to 

spy on the people in the government. If tho government-----
would ~ho.nge the administration and give it' to Rico.rte, 

lhe would get a good position with his brother-in-law. 
-~ 

Subject told me about rackets in getting the signature 

of Genere.l Ricarte. 11 

2989 



Then the pnper third from the back: 
. . 

"Galang, .Jon:quin -- secretary to Goner~l Ricarte and,. . 
with Jose Galang, allegedly respo~ible for the arrest 

or Genera1 Lim in Batangns.
, , . 

"Source: · Report of FI-31 dated 6-.luly 45." 

Tho follovling page: "Galang·, Joaqnin - Male -
~ 

- Filipino - Dapitan Street, near Albert Elementary School. 

"Places frequented: F. S.; F. E. u. Garrisons, and ... 
residence of General A. Ricarte; 

"Remarks: Active Jap collaborator. Executive 

secretary to General A. Ric~te y Vibora. Makes a lot 
)• 

of money by prot~nding to work' for. the reiease of appre-
~ 

bended people. Suck· money from families of apprehended. 

persons, and iss~i11g pass signed by General Ricarte. 

"Source: USAFFE G Lists, 15 December 44." 
11H11Defense offers in evidence Defense Exhibit . • 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative value, if any, it shall be 

held to possess·. 

(Defense Exhibit "H" for 
identification was received 
in evidence.) 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Mr.· 'Mlillips, have you. investi-

gated the activities _personally or in a general way of 

Lapus .and Galang? 

A - No, I have not • . I was not assigned to th~ case. 

Q Are you familiar with· the position held by Ricarto 

during the Japanese occupation? 

A F~liar only from a general investigo.tive way·. 
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Q Do you lmow whether Ricarte was 1n a position to 

obtain information rrom high ranking Japnn~se officers? 

A No, I could not answer that. 

Q . Are you_ able to testify \lhether or not Lepus_had 
. . 

the complete confidence tll1d reoeivedTotimate information 

·. from G-eneral Ricnrte? 

A No, I do not. 

CAPTAIN PACE: No turther questions. 

CAPTAIN SANDBERG: Thank you. 

(Vii tnes s excuse4.) 

CAPTAIN~ROBERT SUITH 
.,,-

called ns a ,dtne_ss on behalf of~the Accused, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Snndberg) Will you please state your 

~ame, rank and serial number? 

A Robert Smith, Captain, 0-13215~7. 

Q And what is your pfesent assignment? 

A G-3, Historical Division, ~PAC. 

Q And have you brought with you today the M-1 Operation 

Report o~ the ~IV Corps of the United States Army? 

A . I have. 

CAPTAIN SANDBERG: Will you mark this as the next 

exhibit? • 

(Extracts from M•l Operations
Report, XIV Corps, U. s. A(.rmy, 
was marked Defense Exhibi.t "I'' 
for identification~) 

Q (By Cq, tain Sandberg) . I show you Defense Exhibit· "I~', 

marked for identification, o.nd ask you if it rep~esents a 

true c~py of cert~in extracts from that report? · 
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A ~t d~es; I hav~ already checked it. 

CAPTAIN SANDBERG: At this time the Defens-e wishes to 

~ invite the attention ot the Commission to only one portion ~ 

·ot ~is .report of the extradt; other portions will become 

relevant nt other stages of the case. 

~ On p~ge 4 o.f the extract, th~ thir4 paragi-q> h . on the 

page: 

"No doubt when pence comes the enemy will argue that 

it was American shells that destroyed Mnnila, but such 

arguments can be .refuted by unquestioned evidence. As 
# 

the ~roo~s 'of the 37th Division approached the Pasig they.,,,,,..-
were met on every side by the sound ,pt> explosions and fall-

ing buildings. That these dEDOlitions were previously 

planted nnd installed is authenticated by captured Order 

No. 43 dated 3 February from .the Imperial Naval Def~nse 

Command: '(1).- The, South, Central and North forces .must 

d·estroy the factories, warehouses, other ipstallations and · 

materiel being used by naval and army forces, in . so far as 

the cpmbat. D.nd preparation of nnval forces in Manila, and 

of the- army forces in their vicinity will not be hindered 

thereby. (2) . The demolition of such installations within 

the city limits will be .carri~d. out secretly from the time 

being, so that such .action will not disturb the tranquility 

of the civil population or be used by the enemy for counter 

propaganda. Neither large scale demolition nor burning 

by inc_endiaries will be committed. (3) A special 6rd!3r 
... 

will be issued concerning the demolition of the water sys-

tem and electrical insti-.llations. '" 
11 111 •The Defense offers into E~hibit 

.. 
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,,,.,.-­
GENERAL REYNOLDS: Is that a duplication of a Prosecu--tion1 s exhibit? 

CAPTAIN smDBERG: No, . sir, this is a Defense exhibit 

which w.e are just introducing. 
. . 
GENERAL REYNOIDS: I nm asking: Is it a dup1ication 

of a Prosecution's exhibit? 

CAPTAIN SANDBERG: I om sorry; no, sir, it · is not. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by tho 

Commission for such probn-tive value, if any, ns it may-be 
' . f 

held to posses~. 

,_ 

., (Defense Exhibit "I" for 
identification was received 
in <;lftdence.) 

CAPTAIN SANDBERG: Your witness. 

CAPTAIN PACE: No questions. 

CAPTAIN SANDBERG: Thank you. 

(Witness excused.)" 

. <) 
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COLONEL CLARKE: The Detense calls Lieutenant General 

Muto. 

AKIRA MUTO 

· called as a· witness on behalf or the D~tense, b&ing first 

duly sworn, was .examined .and testified as follows through 

.Interpreter Lieutenant Commander Bartlett: 

DIRECT EXAMINATION ' ... 
Q (By. Colonel ~larke) Please atate your name· and . f 

address. 

A (Through the Interpreter) Muto, Akirar Tokyo • ., 
Q What was your rank· in~e Japanese Army at the time 

of the- surrender at Baguio in September, 1945? 

A I was a lieutenant general. 
' 

Q What was your assignment ·at the time of the surrender? 

A I was Chiet-of-Staff of the 14th Area Army. 

Q, How long had you served as 'ch1ef-of-staff of the : .. 
14th Area Army? 

A . At the time of the ·surrender, approximately 11 months. 

Q What had . been your assignment prior to that time? 

A I was commander of the Imperial Guard Division in 

Sumatra~. 

Q When d~d .you first le~rn of your assignment as chief-

Qf-staff of the 14th Area Army? 

A About the 15'th of 16th of Octob·er, 1944. · . 
-Q What was your reaction on learning of that assignment? 

A ~ - a matter of fact, I was surprisett""--and chagrined. 

That is to say, prior to that I had. heard that Gerteral 
. -~ 

Yamashita .had been a~signed as ·comman~~r of the Philippine 

Area. · Having been a friend of General Yamashita for some 
• 

i • • • 
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time in the past, I had felt that this is a difficult task 

to which he has been assigned and one for which he should 

be commiserated. As a matter of f~ct, I menttoned to my 

staff that this was too late, that the assignment had been 

made six months · too lat·e ·. It was ,my opinion that Japan had 

been too slow in preparing P~ilippine ·defense; that this 

should have been done sooner. 

After the capture of Saipan and Palau by American 

troops, excited preparations for· the defense of Manila ap- ·~ 

peared to me to lead towards certain failure, and I felt 

great sympathy for General Yamashita in his new assignment. 

However, having been ordered 
,; 

to duty as his chief-of-staff,.,---
I prepared myself to perform- that duty to the u:mcst of my 

ability and vigor. 

Q Had you ever served under General YamQscita prior to 

October, 1944? 

A I had. ~hat was from July, 1938, to October1 of 1939, 

in North China. At that time General Yamashita was chi·er­

of-staff and I .was deputy chief-of-staff. 

Q When did you report for duty at the headquarters of 

the 14th Area Army and to General Yamashita as his chief­

of-staff? 

A Last year. That is _to say, 1944, on the 20th of 

October, in the night. ,. 
Q -- What relation did that date be~r to the date of the 

landing in Leyte? 

A The Amerioan troops landed in Leyte on the 18th, and 

two days later, on the 20th, I reported~ 

Q What relation did the 20th of October bear to the 
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date or General Yamashita•s arrivnl in Manila? 

A Since it appears that General Yamaehita arrived on· 

the 9th of October, there was a nine-day difference between 

his -arrival .and the ~erican l~ding. 

Q Where was General Yamashita '-s neadquarters at the 

time you ~eported for duty? 

A Just a minu~e, please. It is possible that Genera~ 

Yamashita may hove arr.ived on the 8th. I am not clear. - -.. 
COMMANDER BARTLETT: Will you read the question, 

please? ,. 
(Question read.) 

..,,-
(Translat~d by Commander-Bartlett to the witness.) 

· A (Through . the Interpreter) ·Fort McKinley. 

Q (By Colonel Clarke) Did General Yamashita ever, at 

any time, have headquarters in -the City of Manila? ... 
A (Through the Interpreter) He did not. 

Q How long did General Yamashita maintain his head-

quarters at Fort McKiniey? 

A Vntil the 26th of December. 

Q What year? 

A 1944. 

Q What was the mission of the 14th Area Army under 

General Yamashita? 

/ A His duty or mission uas to defend the entire 

Philippines. 

Q Did that mission differ in any respect from the 

mission of the 14th Army group under GenerAl Kuroda? 

A It is exactly the same mission as prevailed undor . <) 

Gener~l Kuroda • 
.. 
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Q Wa,~ General .Yamashita entrusted with the conduct 

pf civil affairs -~d liaiso~ with the civil government? 

A No. -Liaison with the government was :under Field -

Marshal Terauchi of the South ~Sea Command • . 

COMMANDEI.l BARTLETT: · I hove asked for a repotition 

of that answer. 

(Witne'ss interrogated by Commander Bartlett.). 

THE -WITNESS (through Commander Bartlett): Field 

Ma~shal Terauchi and Ambassador Murata of the South Sea 

Command. 

(Witness interrogated by Commander .Bartlett.) 
' ., 

THE WITNF.SS (through Commander Bartlett):- South.,.--
Sea Army Command. 

COMMANDER BARTLETT: That could also be trans o.ted 

"Supreme Southern Command." 

Q (By Colonel Clarke) Did General Kuroda have any 

responsibility for liaisQn with tho civil government while 
. 

he :wJ. s in command? 

A At first General Ku.roda had s'uoh responsibilities.,. 

but afterwards he did not have them. 

Q· When wore those responsibilities taken from General 

Kuroda.? 

A I run quite certain that thu t W!}S. last year, in Ma.y, 

that is . to say, Ma.y of 1944, w~en Count Terauchi arrived 

in Mo.n.ila. 

Q To whom were those duties entrusted in- May of 1944? 

A They passed to Count Terauchi Field Marshal 

Terauchi. 

Q Whut was Field ~fo.rshal Terauchi 's command? 

::,. 
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· A ~ri his · command was the entire .southern area control led. 

by J o.pan, including the Philippines. 

Q · Was that the Supreme Southern Command? 
.. 
A Yes. 

Q Will you describe .the gene:r11l sto.te of affairs which 

you discovered upon reporting to the 14th Arca- Army? 

A When I mot -- • When I arrived and met Gener al 

Yamashita he was genuinely pleased to see mo. My predecessor, 

the other chief-of-staff, had been 111 for a long time ) and 

General Yrun~$hita had had to perform f o~ hi~~ elf the dut i es 

of the chief-of-staff. His first v,ord,:; upon r ee ing mo was, 
.,

"It is a. good thing that you have come . I ha.v~ been W" iting
_.,,,,--

for you. Everything is bud. I ask you tc m:er t 6r eat 

energy in studying affairs and perf orming you!' duty," or 
11 currying on.'' 

Therefore, on thu follo,·1ing mo_rning I i.mmcdfo.tel y 

stnrted to inquire into all conditi ons. 

Q What did you learn o.s to the ~uffi ciency of available 

troops in the Philippines? 

A In general the number of troops wo.s extremely i n-

.sufficient. 

Q Who.t did you lenrn ~s to prcpnro.~ions hhich had been 

made for defense_positions? 

A Those preparations were practically no!l-existent o.nd 

what they Here v1ere obsolete 6.nd inadeq"i1nt e 1-'rotoction 

against .American attack or bombardment. r -ther6fore dis­

patched n signal to Tokyo in which I r equested that a 

s-pecio.~ st in defense uorks be found ::md immediately dis­

patched to the Philippines in order to start ~ comprehensive 
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. . 

~yst~ Of defe~s& pDSiti~na. : 

Q What was the supply end ammunition situation? 

A· While there ~ore considerable supplies in the Mnnila 

area they wore piled in an unsystematic or helter-skelter 

_\7o.y.· For instanco, thore uere ·~· lack or ~rticlos such as 

ncro requirod hqro· ~ the Philippines_accompanied by pl ~nty 

of supplJ,os or_tll"tic~os for which there TI'ns ~o u_se. . In . 

spite ~f tho American air raid, uhich I believe occurred 

on September ~1st, causing tromondous damage to tho City 

of Manila, the supplies uere still located in the City and 

had not been dis~6rsod outside or tho City. And ot tho 
~ 

shortages_, the most a.cute nere rice and gasoline. There 
~ 

was an extreme shortage of both of these articles. 

Q What ·was the state of morale of tho troops? 

A Because of tho groat retreat that they had taken 

part in, the troops uero physically. uorn -- strike that 9ut, 

please. Because 0f the recent mass induction of now troops~ 

Army standards hnd fallen physically, and becaµso of the 

retreat and long .service in the tropics not only werQ the 

· troops physically bolov, par, but their fighting spirit or 

. morale ,10.s lo,1. Md pnrticulnrly of the troops in the 

Luzon area; almost to -a m~n they had ~xperienced the 

sinking of their ships, and as a ~csult, in my opin~on, hod 
,·

been impaired as to their morale. 

Q What ,.....relation existed bet...-,ecn the Japanese Army and 
. . 

the civilian population at that time? 

A You meo.n the Philippine -re_sidents? 

Q Yes. · 

A Upon my arrival from Sumatra, uhorc it \7as perfectly 
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safe to drive alone o.t any time, :my place, I · was grea ly 

surprised ·to discover thB ccnditj 0ns here in the · 

Philippines, whore r ·~as informea that there were guerrillas 
• oJ 

not only between Manilo. ::n d Fort McKinley, -but surrounding 

~ Fort McKinley itself, and it was ·o. co.use of great surprise 

to rac to find this ::ondition. 

Q Wos there o. shortage of food o.t th~ time of your 

urrivnl? 

A Thero W'lS •. 

Q ?id yet. lonrn tho. t Ger:oro.1 Yo.::no. sb.i t D. Hn,t h:!.s stnff 

,·,ere ho.mporod by a lo.ck of knowlcc',go of t.:i.o 'i''-.i.ilippine 

Isl::mds? 

A Yes. I myr olf vms cxtr_o1.1c ly r.c.opo.r· c)d. by this lack 

of kno\"!ledgo, Genera~- Yamo.shitn hnd jnst cone t6 the 

Philippines,- nnd of tho 15 members of tho staff only three 

were retained from those of General Kuroda's staf f, the 

_others hnving co~c from Manchuria or from ot~or locations, 
; 

nnd ·we wer e o.11 ex tremely troubled. by our lc.c of kno\'lledgo 

of conditi ons in t he Philippines. 

GEI-tE.8./~L RE~'NC'·LDS: Th1/Coro.m~. ssion ,,,i.il recess for 

o.prro:;c ~1:>.ati::J.y ten nd.nutcs. 

I.Short rec ci :-:~ .. ) 

cgNERAL REYNOLDS: Tho Corr.lli:'..ssion is in sess i on. 

You mo.y resume. 

Q (I3y C0lono1· Clarke) Tho V'lr:-:..ou'5 proo.1.'1ms v1hich you 

_fowid ·when you arrived here, did '1er..3:c :ij_ Y_'.:-:1<1shi tn have 

the nocossary authority to. correct tho.:: o c u,1d itions? .. 
COMN.Al\~ER BARTLETT: Will you r Gp"\o. t tho question?" 

(Question reo.d.) 
-;-, 

, 
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,,,--
A (Through the Interpreter.) The gone.ral had author- . 

ity to corr~ct a mere fraction ot those conditions, but 

not all of them. 

Q (By Colonel Clnrko) W_hY.. not? ., 
A eount Terauchi had _come to the Philippines as 

Suprooe Comman~er, and Gonerol Y~shit~ uas under his 

coI!lI!l:md; and there v,as o no_val coi;unander 1n Manila ,11th 

co-equal po\7ers to Count Ter~uch1, •. ~-or' tho troops 1n the 
, - . 

Philippines, some uere in the ~ther two commands, that is, 
. . 

tho Navy and Count Torouchi; and those that were under 
r-

., General Yamashitn's conoand uero a fraction of all those 

tr.oops. 
~ 

For ins to.nee, of the 290 ,_ooo or 300,000 troops 

in Luzon, approxinotoly 120,000 were under General 

Yar.10.shita' s command. Therefore, although there wore nany 

undesirable conditions, it was not possible for General 

Yamashita to . take them all in hand :itu:1ediately and ca,rrect 
.. 

then. 

Q Who commanded those other troops .in addition to 

Count Terauchi's and tho Supreme Southern Coomruid? 

A Under Count Torauchi, but aside froo those troops 

under General Yamashita, uore the 4th Air Arny, the )rd 
• 

Transport Command, and· the Southern Arny Connunicntion 

Unit, and the line of cocounications troops. That is about 

all. 

What was the chain of coIJDand in the Philippines as 
\. . 

of 9 Octobor 1944? 

A Under the Imperial Hea~quarters 1n Tokyo .cane Count 
• -

Terauchi directly, and under hi~ cruno General Yamashita; 

and under Ge:neral Yaoashi ta \'las the 35th Arny at Cebu. 
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· At Luzon wcrre se"'lora.l directly r esponsible_ Arny groups. 

Q Did you prepare a chn~t of the chain of conno.nd as 

of 9 October 1944? 

A : have prepared one, in acc c,rdr:mce with oy present 

oeoory .. 

Q And thnt char.t vms 

by you uhen you ~nported 

pa.st recollection? 

A That is right. 

., 

.,,,,..-

prepn.red. · froo infornntion received 

to General Y.ma.~h~ta., a._~d your

' ... 
·.. . f 

(The chart r 0f crred to wa.s oarked 
Defehso Exhihit J for i dent ifica ­
tion.) 

Q I ~how you a cha.rt no.rked fo:..~ i J G1~t if 1,~ntion us 

Defense Exhibit J .ind nsk you if t his i s n f ui r r epre s en­

t a tion of t.ha.t churt prepared by you. 

A Yes, it is. 

COLONEL CLAR~: If the Connis sion plonsc, Y!Q offer J. 

-
Defense Exhibit J, the cha.rt . prepar ed by Genera.r Muto, in 

evidence .. 

M.l\. j"OR KERR; Is a copy nvo.ilnbJ c. f or th0 Pros ecution? 

COLONEL CLA..-qJ<E: No; v10 n!'c going to have to put it 

up right here. 

GENERJ,L RErl W!JDS : The Cor:in issi en ac.c .:ipts the c.ocu­

ment for such prubatii'e value a.sit nay possess. but 

directs tho.t photostc.tic copies of su:i. table, size be pre­

pared £or ir_~orporation into th0. recol'd of' t he case. 

(Defense EY.hibi ' .. J for identifi­
cati0n vms rcc:: o j.ved :i.n cv:!.dcnce 
ruid so nnr1':cd,) 

G 

COLONEL CLiIBKE: Yes, sir. May .<lre r t,W place the 

chart on the board there,' -ror the inform1 t ion of the Court 

• 
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o.nd "Prosecution dlU'ing t}le testicony of various m.tnesses? 

GENER \L REYNOLDS: · Very ·well. 

Q' (87 Colonel Clarke) Shortly after your arrival in 
,: . 

the ._Philippines VIO.S the 14th Amy ·gr~up faced 0 

\71th a 

serious problec o~ extrece gravity, that is to soy, uo.s a~ 

new order received rroo the Icperia.l H<:fodquortors concern­

ing the defense of Leyte? 

A · Thero ...-,os. , .. · 
·,.. · f' 

Q What was the original Icperio.l General Headquarters 

plnn for the dofonso of Leyte? 
\• 

A Th~ Icperia.l General Headquarters issued tho follou-

ing order to Genera.1-"taoashita through,Uarshal Terauchi: 

In the event that tho Americans make a. lo.nding on southern 

Luzon, the naval troops and air forco tr.oops will join in 

a decisive battle; tha.t General Yaco.shitn w~uld partici­

pate in this battle nith such troops as noro thon in the 

southern Philippines -- such Arey ~roops; in the event • 

that the Atlericnns shouldnnke a direct landing, as ti. first 

landing, on Luzon, then General Yannshita should ongage in 

this decisive bo.ttlo with his total strength., · 

Q Was this the plQ?l for tho defense of Luzon, or 1110.s --; 

it the plan for the Leyto cocpnign, according to tho 

original question? 

A This nas the plnn for -tho defense of tho entire 

Philippinos. -
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... Q What was th~. original plan for the defense of Leyte? 

A Accor~ng to the or iginal pla.n if the Americans 

should land on• teyte, the 16th Division then on Leyte, 

togetner wi~h such naval and air forces as -weTe on the Island 

wou:d engage in a decisive battle on the shores of Leyte 

Gulf. ·1n the meantime, the 35th Army at Cebu would send as 

manr reinfor_cements as possible from ·the o·ther pointJ;. in 
. . ' . f the Visayans _or Mindanao. 

According to the plan, no troops were to be sont 

\•from Luzon • . 

Q Was this a navy fafense, primarily a ne. ·,ry de!'ense 

and Uftder navy cont~ol? 

A No ~ It was planned that the naval forces a~d the 

air· force troops would be directed by Marshal Terauchi 
. . . 

-whil"e General Yama sh:t ta would ·issue his orders· to army 

troops through the 35th Army. .. 
Q How many army- troops were on Leyte at that time? 

A Approximately ten thousand troops of the 16th · 

Division. 

Q· We~·e any changes made in the original plan of the 

--defense of Leyto by the Imperial General Head~uarters shortly 

after tn,~. /1merican landi!'lg? 

A Th~re wcr e. 

Q What .were those changes? 

A That General Yamashita ·was to pour ir. a s many troops 

from Luzon as possi'ule to · engage in a decisive battle 

together with the na,ry and air force tr.oops already there. 
-~ 

Q . ·. Did General Yamashita object to this change in -the 

plan of the defense of Leyte? 
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. . I :. 
A When I arrived General Yamashita was not complaining· 

this · but some of the younger staff officers were very 

vehement~y complaining that ~this was an ~unreasonable thing 

and were in the J!!idst of an argument w1 th the s preme. 

commands of the Southern Army. 

Q Was General Yamashita ordered to ship as many troops
; 

as he. could send to Leyte? 
..A He. was •. 

Q What problem did this sudden reversal of plan entail 

for the staff. or General Yamashita? , i-
~ 

A Since this was a_....tundamental chan~e in the defense 
~ 

plans for the Philippines, it created very grave problems 

and difficulties. 

Q or what nature? 

A First, since there had b·een no plan to transfer 
' troops from Luzon to Leyte there was no shipping and ship~ing,. . .. 

as will be seen from that ehart, Exhibit J, was under the 

control of the Third Maritime Transport Headquarters, 

which was not under General Yamashita. 

The first difficulty was to assemble the ships under 

the Third Maritime· Transport Headquarters. Tho second 

difficulty was that all troops 1n Luzon had been dispersed 

over a wide area according to their assignments for the 

defense of Luzon. 

It was necessary from among these troops to withdraw 

certain· units and asse¥te them. After · assembling such 

troops defec·ts would manifest themselves, which had to be 
. .. 

corrected before they could be shipped to Leyte. Supplies 

for these ): roops, accord'ing to their original- assignments, 

300, 



had been concentrated according to the original plan and 

this new plan nec_essitated the re-grouping and re-storing. 
") . 

of the· gupplies for the troops withdrawn, 

: This would require considera-ble transport but at ., 

that time the Japanese Army was exceedingly short on both 

motor transport and .gasoline. · 

The next problem was the protection, o! the ·tran~-
. . ' .. 

portation,' the. protection of' the transports -c11rryt11g l,'e-inforce-

ments to neyte, which had to be obtained from the 4th 

Air Army, which was not under General Yamashita's command. 
~ . 

Both the navy· an;!.---the air force, having their own 

- assignments, did not carry out all of General Yamashita's 

de.sires with respect to this matter, and another extreme 

dif~iculty was tho attack, was the activity of American 

bombers and submarines and of the ships -which with great 

effort General Yamashita was ' able to send from Manila. towards 

Leyte, practically evBry one of them was sunk enr0ute. 

And at this tim~ _ther e WAS alwJ~ ~ t~o or tm:ee · 

representatives from the Imperiel Gone~nl Hov dquarters 

vehe:mently urging General Yamashita to more vigorous action. · 

Of the troops which General Yamashita with g:cea t _difficulty 

was abl~. to dispatch to Leyte, as shown on the righthand 

side of ZXhibit J, the First Division reached Leyte 

practically intact. The other uni ts ar:..·ive1, all of them -. 

in incomplete .condition. 

, .At tmt time General Yamashita was extremely busy. 

Q Were a·ny additional orders received f:-.--om the Imperial 

Headquarters during the Leyte cemp~ign, on or about 7 

December 1944? 
.. 
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A ~bout thot time the- Chief of Start for Oper.etions, 
I • 

· whet you cai1 G-3 in the AmericPn Army, ar~ived f~om the 

imperiP. l General Heedquart rs end rt thflt time the tmer1can 

for es were landing at Ormoc, end he urged -~ concentrAtion· 
., 

on ettacking thos e ---mnericrn troops r thor thAn the def ensive 

oper ations in Leyte. Gener al Yaimshite held t}le opi~ion 

the.t the results 
. 

of the naval bAttle of _Octobe~ 2& 
. 

to 25th, 
• . ' 6 . . 

hAd not been particularly advantageous. ije a l~~ und erstood 

thP. t while air operations directed against .Leyt.e Gulf tw.d 

P.t one time been somewhat successful ~. t empor~rily successful, 

the net 
~

result WP._s not successful. 
.,,,-

Since American troops wer e l ond1ng e t ormoc, it WP. S 

his conclusion th~t the Leyte campr.1gn hP.d ended, but the 

represent r. tive 0f the Impe~ial GenerAl He~dquerters insisted 

on renewed Activity in the 4ef ense nf Loyte; tho defensive 

?cti on in Leyte. Gener ~i Y~~shita , ther ef or o , :a s fl ~ st ~ .. 
resort; determined to ~ake a cnunter-landing a t Carigara ·--, 

Bey. -While preparntions for this landing wor e being ma~e 
, I 

it appeared thP. t the United Stat es troops wer e e.bout to 

lnnd at ·snn· Jose, Mindoro , and as~ result both Count 

Tereuchi and the representative of the Imperia l General 

Headq~~rters c~me to the conclusion tha t the Leyte campaign 

had been a tailure • 

.Q How many troops were diverted from Luzon to the 
' Leyte ~rea _pursuant to the orders issued by the Imperial 

, General Headquarters? 

/lpproximately fifty thousand. • 
. <, 
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Q Did the preparation tor and the attempted execution 

of those orde~s require· the exclusive attention of GenerAl 
I 

.Yamashita and his staff? 

A We were all working on these plans day and night... 
without rest. 

Q And how long did these plans engage tho ·exclusive 

A · ~e · were in fact engaged exclusively on how ' to .compa"t;

attention of the StAff? 
·' 

' ., 
-

the hmerican troops· right up to the time of surrender- be-

cause of · the continued heavy attacks we received. 

Q After it ~ecame evident the t the battle of Leyte 

wes in the last stages~ what -15ecame the paramount problem of 

General Yemashita? 

A The defepse of Luzon. 

Q WhAt w~re the ?rimary stages of this .problem which 
* 

ha.d to be solved? 

A The first problem was to increase the number of 

troops to make up for the vacuum crea t ec., as I have told 

before. To this end we sent numerous s:1.gnals to Tokyo 

calling for reinforcements. 

The second problem was the tightening up and clarify­

ing the cha!~ of ccmmand under tho single command .of 

General Yamashita, and a great deal of effort was made to 

secure this res~lt. 

Q What steps wePe ~ken to bring the va~ious 

independ~nt commands under the command of General Yamashita? 
, . ' 

A Fi.fst,, in Manila were approximately 30,000 troops 

under the control of either Impe~ial General Headqua;rters 

or Marshal Terauchi. Among them were · troops destined for 

.. 

-
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other poirtts in the S.outhcrn Pacific as replacements but 

detained in Manila for l ack of tranaportation. And there 

were ot_hers who, having been rescued from sunken ships, were 

in 011d about Manila without means of proce~ding to their 

proper units. There were troops who had been dis¢he.rged from ~ 

hospitals and had no meAns of returning to their own units. 

I took steps to place all of these troops under 
' I ~ 

Gene~al Yamashita's control either to form new ·batt~lipns · 
. "" 

or to us e as replacements in units sent from Japan ~h1~h had 
. . 

become ~cpletod. Also three divisions, n~mely, the 10th, 

23rd and i9th, ;iere dispatched from Japan to the Philippines. 

While these units Brrived e,.bout the end of December they 

had, almost without exception, met witn Americ~n submarines ... 
and as a result the!r ef~ectiveness had been cut from one­

half to two-thirds. 

With r espect to command it wa s determined that on 
. 

or pbout November 17th General Terauchi should go to Saigon, . 

taking with him the headquarters of the Third M~ritime 
I 

.Transport. 

As for the units in the Third Maritime Transport 

Comm~nd they were to come in under General Yamashita's 

command starting in January, and, as a matter of _fact, hAd 

practically all come under his command by the middle of 

February. 

As for the lipe of communication troops in the 

Supreme .Command Southern Army under Marshal Terauchi, while 
I 

they had previously been attached to General Yamashita's / 

Fourteenth Army Group, in the fir.st part of Novemb~f they 

were actually as~igned to him as his ·troops. 
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The oir force troops ceme under Gener al Yamashita•s · 

control on the ·f1rst of January. 

, In order to bring ~bout thes e c}ylngos in che.in of 

~ommnrMl' a grer. t deal of time ~nd ne.gotiation WP.S r eq~ired. 

The conditi 0ns in Luzo~ .from. the middle .of Nove~ber until 

into December wore so pr ocarious tha t _if the Amori~ans had 

mnde e. serious a ttempt Pt that time they could have undoubtedly 
. . . . ' ... 

captured the ~hole island .with one blow. Tha.t we& ; he timo 

when General Yamashita exerted great deal of effort. 

GENER/:L REYNOLOO: The Commission1- interrupts. Tha t 

will conclude the testi~ony this morning•.,,,-
The Commiss i on will hold n norma l s ession t omorrow 

morning, 22nd November 1945. Since it will be Thanksgiving 

Dny the Cor.unission will r ecess nt 11:30 A.M. or ther eabouts 

uritil 8:30 Friday morning next. That is t o s ay, ther e will 

be no session t onorrow aft ernoon. .. 
Upon resumption of ho ?. rings this aft ernoon, will the 

reporters be prepared t o rend beck tho last scver~l 

questions nnd answers. 

(ii1hereupon a recess was t fl.ken until 1330 o'clock, 

~1 November 1945.) 

.- . 
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tFTERNOQN SF§SIOff 

(The trial was resumed, pursuant to recess, at 

1330 ho.urs. ) 
' 

GENERJL REYNOLDS: Tho Commission i~ in session. 

MAJOR KERR: Sir, oll members oI the Co~i~sion are 
.J 

present, the locused nnd his Defense Counsel e.re present. 
\. ' 

GENER/.L REYNOLDS: .Defense · rnAy pr_oceed. 

Will the reporter road back the lest question~ end 
' · ...~nswers, pleAse? . - ... · f 

. (The last six questions 8nd ~nswers of· the morning 

session were reP.d by the reporter AS ther ein recorded.)., 

Q (By Col'?nel Clai'keJ.--Is it true, then, tlwt during 
"" the three-months' period bofore the Lingnyan l anding, 

General YatnP.shitA he.d nomin~l control ~nd responsibilities 

for the defense 0f Luzon, but only limited ~uthority to 

cArry it out? 

COMM/,NDER B/:RTLETT: Will you repeA t the ques~ion, 
.. 

plee.se? 

(Questi0n reP.d) 

A (Through Commander Bartlett) That is correct. 

Q (By -Colonel Clarke) It was about this time that it 

WAS realized by your headquarters thP._t the battle of the 

Philippines was lost? 
' 

· A· The impression P.t thet time was that the Japanese · 

campaign in the Pbilippines wes note victory end could not 

succeed. 

Q In view of this realization, what' strategic plan 

w~s· adopted by -oenerAl YP.mashita in Luzon? 
-~ 

A · If one were to compare the .Americ?n forces with the 
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Japanese forces, the Americans had completely effective 

n~val and air forces and were in a position to make a land­

ing .at any point where ' they . could choose. In 'addition to 

.thi~, the American ground forces possessed tar superior 

fire .power and mobility. Comparing the Japanese forces to 
l

~his, ~he defense positio~s on the ~hores were · exceed~ngly 
. . ' ' 

inadequate. ~ire power ~s inferior and mobility. had 
,I 

?racticaliy disappeared.
. 

,. It was seen that
• 

there would be · · 
. a.• .. 

~ C - ~ 

ho possibility of combat\ hc the American forces wi.th ·arms. · 
( 

Although· oeneral Yamashita had been told to fight a decisive 
' , ,.. 

battle against t'he Ameri~an troops on Luzon, it became 
! ~ 

clear that that plan 1l0¥ld unavoidably have to be changed. 

\l!e notified ·Marshal Terauchi and adopted the new plan. At 

that time the following was decided, the following policy 

was adopted: 

The plan was to occupy 'mo~tain positions in Luion 

and engage American forces or as long as possible, in -~ 

order to postpone as long as possible any fighting in 

Japan proper. 

Three points were therefore established to this end: 

The first was the mountain country east of Manila. The 

next was mountains west of Clark Field, and the third was 

from Balete Pass to Baguio, the mountain country in that 

region. 

In order to leave Manila outside of the combat 

area, the plan was to withdraw all troops and supplies 

from Mantl~ to those three regions enumerated above. In 

addition, ·.there was· an idea of leaving a small deta<1hment 

in Batangas to delay a~ long as possi~le the ~r..rival of 
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~ American forces into Mani~a. Feeling that the rice at 

CP.gayan was of the_utmost importance to the Japanese forces, 

anticipating either air d'rop or a landing in that vicinit~, 

one divisi~n was sent to protect that· area. .. 
Q Why was it determinea to abandon Manila? 

A Manila was the ·principal and cultural center of the 

Philippines,- with a· po·pulation_ of pot les·s , than one million, 

and the terrain or the city itself wae o~ 'ti,1.gbly inflammable 
. "" 

construction. To defend a highly inflanu:na~ie city with 

one million inhabitants in it was considered not only im­

possible but disadvantageous •., . 

?-r.oreoeve~eneral Yamashita considered that to in-
~ 

voke the hatred of the Philip~ine people would have a 

very dis.estrous effect upon his operations. 

Q To what extent was the evacuation of Manila carried 

out under this plan? 

A Because of lack of supplies and constant iq,terference 
J. 

by the American air force, these plans were delayed; and . 

at the time of the lingayan landing, with a small portion 

left, most of the ground forces had been withdrawn from 

the city. With respect to supplies, however, only about 

one-third had been successfully removed, and the remainder 

had not been removed from the city. 

Q Why did General Yamashita' s plan to evacuate the 

City of Manila fail? 

A The primary reason was the lack of transportation 

' of the Japanese troops, as I have said before, ·F,.om· the 

time I arrived in Manila, practically every dey when " 
• .0 

weather permitted there wer.e attacks from American air 
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forces. Also, flmong those who were not under -General 

Yamashita's command, there were a number of officers who 

were opposed to his idea of .withdrawin~ from Manila and 

leaving it outside of ~he area '?f ..opera~ions. 

A tfiird reason is that there was a reluctance on 

the par.t of ma_ny to leav~ the City ot Manil~ and teke up 

their existence in the mountai~ous co~try, and they were
' .. . 

, . not prompt about starting out, of. the c~ ty. 

1-

-
. <) 
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Q ' Describe the steps that 0-en-eral Yamashita took to 

~ -
effect the evacuation or llanila. 

A Pra.ctically all or us statt otti~er·s came to Manila 

~d urged various unit commanders to "ithclraw from the 
~. 

city, _but _~t appeared that none ot. them shared the idea 

ot the immine~ce _ot .the .A,aeric~ landing w~ch General 

Yamashita had, and tor that reason General Yamashita moved 
. . . ' ... 

.... 
' . ;his -own quuters to Ipo. 

Q What date did General Y~ashita move· his headquarters 

to Ipo? . r-

A 
,; 

It was the night or December 26th. 
~ 

Q Was any order given by General Yamashita to the 
. , . 

commanding general of the Shimbu group relative to the 

evaquation of Manila? 

A There was. 

Q Were any steps taken by your headquarters to insure 
"' 

that this ordef would be carried out by the Sh1mbU group? 

A Such steps were taken. 

Q What were they? 
I 

A Written orders were given, were issued, at the end of 

December, and the staff officers, at the end of Decemb~r 

a~d _the staff officers, Colonel Kobayashi and Major Ishikawa, 

who were i~ charge or the withdrawal, were dispatched to 

the Shimbu group -- the staff ofticersin charge of the wi~h­

drawal plan. 

Q And what were the instructions given to these officers 

when they reached the Shimbu group? 
. <,

A They were transferred to the ,Sh1mbu group coJIJJJ18l)d to 

act as staff officers there, · thoroughly famili~ with all . 
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the desires P.nd plans or General Yamashita. 

Q Were any orders g-iven to the 4th Army dtU"ing the 

evacuation
• 

of Manila after they ceme under the control or 

' the ·14th Army group in January?. .., 

A Yes. I had met the chief of stArf of the 14th Air 

Army in the latter ,part of ·December, and · persopally .t old 

him of General Yemashita's desires And a~quaintod him With . .. 
. ' 

them, _·and _coincident with the passing or ·the co~nd into 

the 14th Army group written orders were given. · 

COMJ.UNDER Bt.RTLETT: I would like to correct thPt. 
~ 

It WA S from the ehi~of stP.ff to the c0Illll'~ndinc officer 

or the 4th Air Army. 

Q (Colonel Clarke) P. s a result nf this plnn of 

~vP.cuetion how many ormy troops remained in Manil~ at the 

time of the B?.ttle of Manila? 

A I cannot be too ?. Ccurate, but I believe :it. w~s s ome-.. 
thing between 1500 and 1600. 

~ V1hat ·mission w~s assigned t o this 1500 or 1600 group? 

A To maintain order in the City of Manila and to 

protect supplies left in the city. 

Q Approximately 16,000 naval ;roops were in Manila 

a t the- time or the Battle of Manila. ~'hy were these troops 

not evRcunted -prior to that time? 

M~JOR KERR: If the Commission please, the Pros ecu­

tion-has no objection to a reasoneble amount of leading 

, questions, but I submit a question of that character is 

entirely ou~ of order. Why does not Counsel ask this 
.<, . 

w{tnes~ whether or not he' kno.ws how many naval tl':'oops 

were 1ri the city? 
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I -might say that counflel has been leading this wit-

ness, it seems to me, entir~ly unnecessaril7 • 
. 

COLONEL CLARKE: If I recall correctly, sir, that 

is in the Prosecution's evidence. ~ 

MAJOR KERR: Very well. But you are not cross examin- ~ 

ing our witness, Colonel. 

COLONEL -CLARKE: • We are using your evidence ·based 

up.op your conten~ion. 
• • ' & • 

C.GENERAL REYNOLDS: The objection of Pro~ecution is 

note~ and is well founded. The Defense is cautioned to 

avoid leadi~ ·questions when it is an es ~ tial part of 

the testimony where the)Ji-tness shoulq express his own 

conclusions. 

However, in ~his case you may proceed. 

COLONEL CLARKE: I will ask the question the other way • 
•Q (By Colonel Clarke) Do you know how many naval 

troops were 1n the City of Manila at the time of the Battle.. 
of Manila? 

A I did not know. After the time that I conversed · 

with the chief of staff of the naval forces in Manila 

it. was not clear how many troops the.re were there. It 

appeared to be two or three battalions from the 31st Base 

Unit. 

Q Do you know why these troops had not been evacuated 

from Manila? 

A I do not know. 

Q ~ Were any orders given by General Yamashita to the 

commanding officer of the naval troops within the Manil"a 
.<.t 

area or within the City of Manil~ to evacuate the City of 
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Manila? 
~ 

A General Yamashita could not issue orders to the conunand-,, 
ing naval officer. 

Q Now, at the time that ce~tain natry land troops are 

alleged to have come under _the contr_ol.. of G~eral Y~ashita, 
.J 

wer~ any orders given to the COJ!ID,1anding officer Of that 

(Question read.) 

group to ev~cu~te? 

CO?.l!ANDER BARTLETT: Will yo~ pleas~ read the question?
' .. . 

THE WITNESS: I had talked with the ·..chief ot staff, 

and of the naval forces, and th~_naval conunander was well 
,; 

aware of General Yamashita•s desire that all troops be taken .,,---
. from the 'city and the city eliminated fro!D the battlefield .. 

Q ere any orders given to Admiral Iwabuchi to evacuate 

the troops under his command? 

A. He was under the cormnand of the 6himbu Unit and had 

received instructions from that, from the ~ommander of that ~ 
..

unit that General Yamashita had ordered all troops to be 

taken out of the City of Manila. 

Q In vie,1 of all this, how do you account for the fact 

that the navy d·id not evacuate at Manila? 

A I can make various guesses in this matter, but it is. 

my underst~ding that navy troops had two missions: One, 

in connection with sea defense, and the other with respect 

to land operations, and having two missions this created a 

dilemma- for Admirallwabuchi, 

Q What was that dilemma? 

A Since Manila was the main or principarbase of the , 
0 

31st Base Unit, which was Admiral Iwabitchi's command, I am 
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wondering if he did not feel tha't his principal mission 

had· supersede~ce over all others and it was to conduct 

shore defense on this bas~ 1n the cicy? 

Q Under these circwnstances w~uld y~ say that General ,, 

Yamashitahad but limited control over the navy land troops? 

A lt is my belief that he had a .limiteq control for . . ~ 

operations only and had no cont~ol Wi:thwrespect to training,
' ... 

discipline or personnel matter.s.. · . f 

Q What was the nature then of the. actual_-control exer-

cised by General Yamashita ,aver these troops? 
., 

A Onl~erational control for battle purposes, exer-

ciseo. through the commander of the Sllimbu group. 

Q Did you in your capacity as chief of staff for the 

14th Army group receive any reports from any subordinate 

commander·s from General Yamashita· of the mistreatment ·of 

civilians in Manila? -l, .. 
A I .have not received such a report. 

Q Did you rece~ve any reports in the .prog!ess of the 

battle i~ Manila? 

A I did receive reports during the battle for the City 

of Manila, but they concerned major phases of the battle, 

and· I received no .reports as to any small details. 

Q What was the state of communi.cation. between your 

headquarters at Baguio and the Shimbu Army? 

A They were good. 

Q What was the communication system at that time betwee ..: 

Baguio-Shimbu and Baguio-Manila? 
• 

A As for the communications bitween Shimbu and Manila 

at that time, I did not lmow about them. I do know about 
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them now. I have heard that from the City of Manila to 

Shimbu communications were 1 being carried out by means of 

naval radio. Between Shimbu and Baguio. there was only 

army radio. There was also naval radio communication 

between Manila and Baguio. 
, . 

COLONEL CLARKE: Will you please read. the answer? 

(Answer -read.) .. 
Q (By Colonel ClaPke) ·'Did. ¥Our headquarters receive 

. . . ' · 
any sig!lal through the n~vi "

,:. 

radio? 

A We were receiving· from the naval headquarte~s. 

Q Did you receive any reports through the naval head-

~rters of the mistreatment of civilians in Manila? 

A No. 

Q When were land communications between Baguio and 

Manila cut off? 

A The officer or officers who returned from Manila on 
J.

the 12th of December, 1944, ·were t~e last communications · 

we received. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

• 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in ses_sion. You 

rnay pro ·ceed. 

COLONEL CLAP KE: Will the reporter read back the last 

.. question and answer, please. ., 

(Question and answer read) -

Q (By Colopel Clarke) In the answer · ~o the ·last question 

which was asked you stated that the · l1st land" <tOmmunications 
. . ' .. 

3tween Manila and Baguio were on tne·.. 12th· <>f _December, 1944. 

?. That was an error. I should have said Janu·ary 12th 

of th~s year. 

Q When did you first learn of the annihilation or 
.,;,,-

Admiral Iwabuchi's forces in Manila? 

A I heard about it the .first time in about the middle 

of March •... 
Q - Did General Yamashita ever give any orders for the 

destruction of buildings or property in Manila? J. .. 
A Absolutely not. 

Q · I am going to read to you a quotation from the text 

of an order which is contained in Imperial _Naval Defense 

Command which is contained in Defense Exhibit I. 

GENERAL REYNOLDS: Is the matter in evidence at t~s 

t_ime'? 

COLONEL CLARKE: Yes, sir. It is on page 4 of Defense 

~xhibit I, paragraphs 86 and 87, the. second paragraph under 
-tha~ heading, about the sixth line from the top of these-

cond paragraph. 

Q (By Colonel Clarke) "Order No. 43 dated 3 February 
" 

. . . . <, 

from the Imperial Naval Defense Command: '(1) The South, 

Central and North forces must destroy the factories, ware~ 
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housoa, other installations and material being used by naval 

and army t .
. 
orces, insofar 

. 
as the· combat and preparation ot 

naval forces in M/iNIIJ, , and of ~e nrmy forces in their 

·vicinity will not be hinder~d ·therebr, ,. (2) The demolition 

of sµch inst~l!Rtions .within the ~ity limits will be carried 

out s~cretly for the time bei~, so thnt auch action will 

not disturb the tranquility of the civil ~opulP. tion or be 
' . 

used by the enemy for counter propagaoda ~ . a eithor large 

sc~lo demolition nor burning by incendiaries will .be , com­

mitte.d, (3) A special order will 1_be issued .concerning the 

.demolition of the weter system And electrical installa tions."'.,,--
Did General Yome.shitn authorize th~ issuance of this 

order? 

No. 

Q · Was the i ssuancQ of this order ever broug}}t t o the 

attenti0n of y0ur headquarters? 
.. 

1~ This is tho first time · that I have ever hoord about 

such an order. There WP.S no report of such an order. 

Q WflS this strictly a naval order~ 

A Who issued this order? 

Q Impcri~l Nevnl Defense Force • 

.J\ Then it w~s issued by the Navy. 

Q Did General YPmE-.shita At ~ny time give any orders for 

the killing of noncombatant civilians in Manila? 

1 There is absolutely· no such thing has ever occurred. 

Q Did you ever he~r of any coJm!lander under General 

Yamashita issuing such orders? 

I 
. <, have not. 

Q Will you describe the organization of the prisoners 
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or· war administration in the Phi11pp1nes? 

l 1here was a commander of internment who had charge 

· of the custody of prisaiers· of war and internees·. This . 

di~ector of internment was attached to the line of_communj-
. , . 

cations headqua~e.r_s, which in turn was under the command of 

General Yamashita. 

Q What were the instructions 

GENERAL REYNOLDS: J{old up just a· se~o~ . .. · 
- ' 1t • f 

Will you read the last question and the last answer, 

please? 

#(Question and answer read) 

COMMA!!I)ER B'AlfTl.ETT: I would like to change the word 
. . 

"headquarters" to "inspector". '-'Inspector of the line of 

communications" rather than "headquarters of · the line of 

communications 11 • 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 
J. 

Q (By Colonel Clarke) Was this inspector of the line 

of co~unications under General Yamashita prior to November 

1944? 

A It was under his control but not under his command. 

Q Explain what you mean by that. 

A Will you look at Exhibit J? You. will see the 14th 

Army Group shown in that cha.rt and from it a dotted line 

down to what i-s labeled "Hei Tan" or prisoner-of-war camps. 

Q And, what 

A At the early part of November the organization w~s 
!' 

changed and this command came .directly and clearly ~der 
l -·' .the 14th Army Group. . <) " 

Q . Do you know of any instructions which were issued 
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concerning the . treatment of prisoners ,ar-war and the conduct 

of prisoners-of-war ·camps? 

COMMANDER BARTLETT: Will you read the question? 

(Question read) 

-A Af~er my arrival Ge~ral Yamash~ta had never issued , 

any special orders on these subjeQts • 

Q . (By Colonel Clarke) Do . you know or- any orders issued 

from Tokyo on that sUbject? 
' . .. ' 

. .A I do know _of an order froM To~ say_tng that all 

prisoners of war in the Philippines wer.e to. be transported 

to Tokyo. Aside from that I lmo, ot no orders from Tokyo 

on that subje~t • 
.,,,.,--

Q Did- General Yamashita ever issue an .order that all 

American prisoners of war shouid be killed? 

A There is nothing ot the sort ever occurred. 

Q ., Did your headquarters ever receive information that 

any of its subordinat~ officers issued such an order? 

A Such a thing was impossible and I have never heard 

of such an order being issued. 

Q Will you describe the general policy of Gene~al 

Yamashita as to the treatment of prisoners of war? 
I 

A The general polidy followed the general' rules laid 

down for the care of prisoners, but I. have also _heard him 

express a desire that, because the prisoners of war are 

in a somewhat helpless position, they should be treated 

with as much kimness as possible. 

Q What do you mean· by "the general rules laid down"? 

"Laid down" by whom or by what? 

A These rules for the management of ·p risoners were 

..,
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-prepared 1n ·Tokyo · upon the basis of the Geneva Convefuon. 
' ~ Did you or General Yamashi~a ever Tisit or inspect 

any or the :prisoner-ot-war camps? · 

A .No-. 

Q · Did you or General Yamashita ever 1.pspect or -visit 
\ .

the internment camps in Luzon? 

A No. 
r . Why· not? ' ... 

~ • t:::,, 

A After the landing at Leyte we were exceedingly b~sy. 

We receive~ constant attacks, bombing during the daytime 

anc. had to do all of- our work ·at night, and it 1tas 1.m-· 
~ 

possible to make inspect~on · trj.p& at night • 
.-. 

Q Can you state definitely that General Yamashita had 

never visited Santo Tomas, Cabanatuan or any otper prisooer­

of-war camps in the Philippines? 

A Yes. 
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GENERAL REYNOLDS: Before you do t~at, read theTast 

question and the last answ~r. 
·I 

(Question and @swer read.) · 

GENERAL REYNOLDS : The question, of cou;-se, is very 

coil~sing. 

·C01&MANDER BARTLETT: .The- question was put . in the 

negative and the answer mefl?ls that he. can definitely state 

that such occurrence had never happened. 
. ~ ' .. 

Q (~y Colonel Clarke) Did General Yamashita, _o~ did .l'fe 

not, visit any prisoner of war camp in the Philippines, 

particularly Santo Tomas or Cabanatuan? 

A (Through Comfuahder Ba~tlett) I have always been with 
.,,-

General Yamashita, and I - know, I am very sure of my facts. 

He has never been to any such place. 

Q -Did Ge~eral Ko ever make any direct report, either 

orally or in writ_ing, to General Yamashita concerning ~the 

prisoner of war camps? 

A According to my memory_, there were two -or three such 

occasions. 

Q Do you lmow the nature of those reports? ,;;__ 

A One report was a statement of the location and number 

.of inmates of all of the prisoner of war camps in the 

Philippines. The other reports were all more or less 

short, simple, routine reports, to the general effect th~t 

these camps were being conducted without incident e~cepting 

that there was a shortage of food for the inmates. 

Q Will you explain the general food situation in the 

Philippines 
' 

between October, 1944, and February, 1945? 

A The whole Philippines? 
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Q Yes. 

A This concerns the food situation of everyhody in the 

Philippines; ·1nclud1ng, or course, the prisoners and inter­

nees. At tha~ ~ime a great proportion of the rood required 

in the Philippines was being imported from outside sources. 

Starting in July or ·August, American submarine activities 

became very great, arid as a .result, ap,garently some 85 
. .. . 

percent of our transports met with difficulties, apd .as · a • 
'I! 1 • f 

result, the food situation was becoming very acute. Rice 

had been coming !ran Bangkok and Saigon, but in October 

Areerican planes based in Morotai became very active in the 

South China Sea, thus virtually'cutting off tbese supplies. 

And about the time that I arrived in the Philippines, the 

ration was reduced from 600 grams to 450 grams. In 

November the ration of 450 grams had been reduced again, to 

400 ·grams. About 10,000 tons of rice very fortunately 
' 

arrived about the beginning of the middle of Npvember; 

that would be around the 10th of November. Of this, the 

greater part was dispatched inunediately to Leyte, Visayan 

or Negros, and only approximately 4,000 tons was available 

for distribution in Manila, and the net effect on the Manila 

food situation was nil. 
" I At that time, the food situation, the ration situation 

for the Japanese Army was becoming acute, and representa-
. . 

tions were made to the Philippine Army, demanding that 

steps be ta~en to procure rice for the . Japanese Army. 

have hear~ that in the City of Manila the price of rice had 

gone to such a point that the poor people wer·e unable to<, 
. t 

buy__and eat any ~·ice at all. 
--. 
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Q When you state that the rice ration was reduced two 
or three times 1n the fall or '44, do you refer to the · 

ratio~ of the ·Japanese soldiers? 
-A That was the daily ration or the Jap·anese soldier. 

Q Was there any~ itference in the rice ration issued 

to the Japanese soldier and that issued. to the prisoner of 

war or internees?· 

A · According to General Yamashita's ord~rs, , ey 'were .. 
equal; they·were the same. ". 
Q. Was ~his food shortage regarded as a serious problem 

by Gener~· Jamashita? 

A General Yamashi:'tawas talking about practically 

nothing else after my arrival, saying to the supply officers , 

"It is rice; it is rice that we want." 

Q. Were any steps taken to remedy this situation? 
; 

A In addition to requesting the Philippine Government 

to expedite the gathering of local ~ice, many messages •ere 

sent to Marshal Terauchi-;' telling him -- demanding that he 

send supplies, even at the risk of considerable loss. Al-' 
though in the latter part of December, Manila Bay had .been 

rendered impossible of access or egress of Japanese vessels, 

Marshal Terauch1 had arranged to send to San Fernando 

approximately 10,000 tons of rice, and ten or more thousands 

ot drums of gasoline, and we were awaiting these supplies 

with much joy•. _ When they were all destroyed by burning by 

Am:erican f or·ces 

COMMANDER BARTLETT: I got that wrong. Instead ot 

the rice coming ashore, "The American ·Army c~ ashore." 

·Q (By Colonel Clarke) There ·has been evidence introduced 
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1n this case concerning the massacre of·15O pris~ners or 

war at Palawan. At the time or the massacre, these 

prisoners of war were working ..on an .air field. In your 

capacitf as chief-of-start or th~ 14th Army. group, ~or in 

anr · other manner, did you ever hear of this incident? 

A The rir~t time that I ever heard of~the incident was 

after arriving at New Bilibid. I r~ad abbut ~ report or 
. ' .. 

the occurrence 1n the Daily Pacir~oan, the American news-

paper. 

Q Were the air field construction units at Palawan under 
., 

t~e jurisdiction of the 14th Army on 14 December 1944, the.,,- . 
day on wh1ch the massacre occurred? 

A About the 14th of December those units, or that unit , 

were under the 4th Air Army, and had no connection with the 

14th Army group. 

Q When did the 14th Army group assume command of the.. 
ai-r forces? . 

A On the 1st day of January of this year. · 

Q Was there a prisoner of war camp at Palawan? 

A There was no prisoner of war camp there. 

Q Will you describe the circumstances under wttich 

prisoners of war are assigned to various operating units 

for labor detail? 

A The unit desiring services o~ prisoners of war puts 

in a request to the commander of a prisoner of •war camp, 

for a ce~tain number of prisone~s to be employed for a 

certain number of days. If, up.on considering the nature • 
_q 

of the work involved, ·the commander of the prisoner of war 

camp approves of the project, he then allots a certain 
,. 

3029 



.. 
,,,,,..-

number .of prisoners to the requesting unit. The commanding 

offic~r of, the unit acquiring the· services of the prisoners 

is required to administer the prisoners under ex11ctly the· 

same regulations as prevai~ in the ~r~_son camp. 

result, ·he 11&s----a double responsibility as a unit commander 

and as a prisoner of war administrative 9fficer~ 

Q In such cases, are the priso~ers of _,war, their use 

and their treatment, the sol,e respo~~ibj:1:1:~ ·;r the unit 

commander to whom they ·are assigned? 

A That is the way it is. · 
1· 

Q ~- In the case of the Palawan prisoners of war, were they 

housed, f~d ancr'guarded and supervised by . the air force? 

A Yes. 

Q Arid the troops ot the~ air field construction units 

were not under the command of -General ~amashita on 14 

December 1944, is th~t correct? 

A That is correct. 

Q There has been testimony in this case that American 

prisoners of war saw Red Cross paekages stored in a room 

or rooms of General Yamashita's headquarters in Manila. 

so·me of the packages are ~lleged to have been opened, . and 

part of the contents removed. Will.. you state anything you 

know about this alleged incident? 

A This testimony appears to me as a very foolish attempt 

to discredit a high Army office~. 

Q Do you know anything about it? 

(The last question was not asked t?e witness by . 

Commander Bartlett in Japanese and the Witness continued 

with his last answer.) 
·."-
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A (Continuing) For an Army commander to become a · 

- ., ..: ..:..nJ. steal articles out or Red Cross packages is an 

unthinkable thing, but I have some~hing to say on this 

subject: . ., 
First, the Army commander never lived in Manila, but 

stayed with us in the sam~ dormitory at Fort. McKinley. At 
' J 

this place were the commander, the dep~ty comJ11ander,.. . 
'. , .

chief~of-staff, and civilian employees _ot the .~my, and . 

or derlies; and beyond those, there was no occasion tor 

· anybody to visit those quarters. 
1-

creneral Y~ashita, when he was in North China, was 
.,,,,,,- I • 

a very heavy,.smoker, but at the time that I ~rived at 

Manila he had entirely stopped smoking. While this may 

seem like unnecessary details, I may say that he is now 

smoking again, and the reason he started s~oking was that 

he said he was getting too fat, that his belly :was getting .. 
too big, and he wished to reduce somewhat, so he has taken 

up s~oking again. 

Even if General Yamashita had been a heavy.smoker, 

plenty of tobacco was brought to the general .by the aide­

de-camp of the Emperor coming down from Tokyo, and he 

would have had plenty to give away; and here to think that 

an Army commander who does not smoke and does not need 

,,../ tobacco and has plenty of tobacco suppl~ed from home, 

would rifle Red Cross packages for cigarettes, to me is 

. unthinkable. 

GENE~AL REYNOLDS: The Commission will recess · for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

• 
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GEW.RP.L REYNOLDS: The Commission is in session. 

You may p,oceed. 

Q (By Colonel Clarke) At th! time of the American 

l nding or when the ftmericen ianding became imminent at . . , 

Luzon, did you as--Chiet of Staff for General Yamashita 

formulate any plans as to. th e disposition of prisoners of 

war?. 

A I did. ·.. 
Q What were those plans? 

A The plan was that in the evept of an American landing 

in Luzon that through the protecting power a roster of 
.,,-

prisoners and internees would be handed to the American 

Army through this neutral power. 

To transfer the prisoners with rosters of t heir names 

to tQe Americans, through _neutral powers, ' that was the 

reason for this. .. 
The reaso~s for this were:- First, was that it was 

impo~sible with the facilities available for the Japanese 

army to transport these prisoners and internees further 

inland. Also by reason of the extreme scarcity of supplies 

it was clear that to bring large numbers of prisoners of . 
\ 

war and internees with us would make it impossible to give 

them any kind of adequate care. 

In line with this, at>out the middle of December, we 

called General Ko, and gave him instructions to this effect, 

: particularly telling him to leave as much in the way of 

rations as possible with the prisoners and internees when ". 
they were abandoned. 

The reason that the internees from Bagu_io were 
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transported to Manila was this plan. 

Q Had aay orders been received at any time from 

To~yo concerning the transportation Q,f any prisoners of war 
. -

to Japan? .., 

A Orqers had been received prior to my arrival, that 

is to say, early t.q ~.ctober, . to th~ effect, whJch orders 
. , 

were finally carried out about the end of November: 
. . . ' .. 

Q Who had the responsibility of carrying -out those . . . 

Ol.'c'l.~rs of the transportation of those prisoners of war? · 

A The _responsibility for transporting these- prisoners 

11.:.. -s with 
~ 

the AfAri time Trensport Headquarters. The plan,_,,,,-
.as announced from Tokyo, called for the ships for their 

transportation to arrive at Manila early in November and 

for that reason the prisoners from around Cebanatuan, they 

were brought down to Old Bilibid in lianila • .As a result 

of that the number of prisoners at the Old Bilibid _at one .. 
time exceeded two t .housand and by reason of the delay' of 

these ships, which did not arrive until December, I hear~ 

that considerable inconveniences or discomfort was caused 

at truit Place. 

~ Q were prisoners of war shipped to Japa~ sometime in 

Septem~er, 1944, or retber i~ December, 19~4? 

A Some were sent to Japan, approximately 12 December. 

Q. Was the Maritime Transport Command . under the control 

of General Yam~shita at that time? 

A · No. 
' 

.Q Did General Yamashita or rather General Ko carry 
. ') . 

out his instructions as to the release of internees to 

· the American forces? 
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A At Baguio I was under the impression ·that~the plan 

was being carri~d out according to directions. For instance, 

. I heard that the prisoners at Cabanatuan had been r·e1e.E1sed. 
-

I received a report, at a later date, I heard whereas I had 
. ~ 

expected tha..t the transfer would be ·etfected through the 

protecting power of Japan, thfl.t is Spain, it was General 
• J 

Ko' s idea th~t it would be effec_ted th~ough the .American 
1

protective power, thAt is Swi tzeriand-.· ' nd· that when he 

tri·ed to contact the Swiss authorities ·he found that there 

were none present and as a result discovered ~hat he could 
1· 

~ot carry out that part of the plan though he did proceed 

to prepare r<fsters of the prisoners and internees. 

Q T~ere has been some evidence before this Commission 

of abuses in the administration of prisoner of war camps 

referring to in~dequate medical supplies, poor housing and 

in some instances, beatings and other abuses. Were these ~ 

matters ever reported to yoµ? .. 

A As a ma!ter of fact, no reports came here. Th~ 

first I have ever heard of these was in this room and if 

these incidents are facts they are matters that should have 

been taken care of, although, I repeat, I did not know about 

them, I never heard about them. 

Q If these matters had been reported to you, would 

there have been an inspection of those conditions made? 

A _ I believe that if I had any report of such matters 

that, busy as we were, we would have considered that they 

were things .that must be looked into. 
0 

Q Did you as Chief of Staff receive any reports on 

gµerrilla activities in· the Philippine Islands? 
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A I have received such reports although what I know · 

about such ma~ters is oniy generalities. 

Q · Were these g~rrilla activitie~ considered a g~av~ 

problem in view of the imminent invasion of Luzon by the 

American forces'? 

A They were con~idered, 1;his was considered ~ very. 

serious matter because reports from Leyte were to, the 
• & • 

. ' ;,fr' cct th_a t practically the entire Philipptne population 

b~came guerrillas and rendered the Japanese position ex- · 

trcmely precarious. 

At that time activities or the energy of the 
·• .,,,,,,-

guerril1as had g~eatly increased, parti cularly in~the City 

of Manila and in the swamps north of the city, and in Cavite 

Province. I also r emember · r oceiving r eports that es a 

result of the expectod American landings a t Lamon Bey, a 

l a rge number of guerrillas wer e gathering at tha t place • .. 
L~ter, when the rmericans had made their landing at 

~.Tindora and were about to land at Batangas, I r eceived · 

intelligence to the effect that large numbers of guerrillas 

had gathered in Batangas from other areas. We were paying 

a great deal of attention or interest to thes e guerrilla 

units a t that time. 

Q I am going to r ead you a paragraph from Allied 

Tr ~nslator and Interpreter Section, Translation No. 152, 

Pros ecution's Exh"ibit No. 4. This paragraph is from the 

"Philippines Operation Plan' Suminary 11 Oc.tober 44", issued 

by the Shoou Group. 

COMMANDER BARTLETT: He asked was the". t thi 11th of 

October • . 
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eotONEL CLARKE: Yos, the 11th of Octobbr. 

GENERP.L REYNOLIS: Will you please r eed i t i n 

English so we all will know the one to whioh you ·refer? 

COLONEL CLl RKE: This is .Paragraph 5 under the 
.. 

general reading of Guide ~ection II. 

"In view of the special characteristics of the 

Philippine Operations, s·ubversi ve activities of the r es i dents 
. ' 

and attacks in our rear by airborne. raid"ihg forc es mus t be 
·.. -t .-

considered. In order to avoid mistakes in condu~ting the 

operations, t ake pr ecautions against armed guerrill~s, 
,-

·SUbjuga t e them quickly, and put a stop to their ac tivities." 
f .. 

CO~ER B~RTLETT: I am explaining tha t t his i s 

a re-transla tion into J apanes e of what has been alrea dy 

trapslatcd from the J ap~nos e into English. 

Q (By Colonel Clarke ) Ar e you f amiliar with tha t? , 

A I can r emember something like tha t but i t soems t o 

me there was a gr' eat deal befor e it and a gren t deal that 

came after it. 

Q There is·, but t his -i s an ext r act. 

A I can remember that. 

Q Was that issued by the 14th Army Group? 

A I do not know whether this_is an order or instructions. 

Q In either event, was it issued by the 14th Army 

Group? 

A I believe so, yes. 

Q And did that order or instruction limit actions 

against guerrillas to combatting armed g~eTrillas? 
6 

MftJOR KERR: If the Commissi~ please, the Prosecu-

tion objects to the question. The order speaks for · itself. 

3036 



Now, -" s to the purp~s e b~hind this order, that would be a 
-., 

proper .question, bu~ what the order itself provided for I 

Again repeat the order speaks f!)r itself. 

GENERPL REfflOLDS: Will you r~ad the last question. ., 

rnd answer? . -

(Question and answor read) 

GENER.f,L REYNOLDS: The Prosecution '.s Gbjection is ... 
~ustnined in its present form. . f ' · 

COLONEL CLARKE: I want to bring out the fact that 

it says "armed guerrillas." It ~as been brought out here 

" th~t there has been activities against non-combatants and 
_,.,,,--

against guerrillas and th1:1t it was with the sanction of 

General Yamashita or under his command. We know there was 

on order issued arid that was the order which was issued 

and consequently, we want to bring it to the attention of 

the court forcibly that it applied to "arm~ $Uerrillas" in J. .. 
combat. 

GENERAL REYNOLDS: The objection of the ·Pro~ecution 

was on the grounds that the captured enemy document stood 

on its own feet. 

It would seem to the Commi~sion when you wish to 

• establish such a point it would be by the inst'r'u-e·t1ons of actue. 

orders issued by Gener~l Yamashita•s Headquarters or by some 

oth0r method. The translation of the document stands on its 
-own feet • 

.; .... 

,, 
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~Q Did the :14th Army Group ~ver engage in actual com'bat 

operations against armed guerrillas in pursuance to that 

_policy? 

A These orders were issued as a result of experiences _ 
. . 

during the Leyte campaign, and ·as far as !" QJll concerned ~e 

had the -experience ot conducting operations against
!.. 

Volckman' s unit. 
f ~ 

Q Did General Yamashita ever issue ·any o!dtr$A~Or the 
·,.. - f 

ldllirig o~ non-combatant civilians? 

A Absolutely not. 

Q Did your headquarters ever rec~ive any reports that 
~ 

Japanese soldiers h~killed non-combatant civilians? 
- .

A I have never heard of such a thing. 

Q Did General Yamashita ever express to you his policy 

concerning relations with the civilian population? 

A From the time I joined General Yamashita he frequently 

said to me that "Unless v1e can draw the people ·or· the .,, 

Philippines onto our side we cannot conduct a success:f'Ul 

campaign." In a communication addressed to all of .his · 
' 

troops on the occasion of his arrival General Yamashita 

·stated that "The Philippine people are our friend~, and 

they must be treated w1 th consideration." In the same 

instructions he also warned ·the troops to avoid smirching 

the fair name of the Japanese army with untoward and 

undisciplined acts. 

On the occasion of the departure of Marspall 

, Terauchi, General Yamashita met with President Laurel 

. and at that time he made the following remarks to Presi- " 
. ' -~ 

dent Laurel: that b~cause of .Qifferences betwee~ Filipinos 
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. and Japanese in religion~ customs end speech and the~pres-

ence in the Philippines in his command of many young men, 

undoubtedly there would arise incidents, but thP. t while· 
~ ,

he himself would do wtlAt ho could to prevent them he 
0 

• expected President I.Aurel t o r eport to him without any 

reticence incidents t~t should come to his attention. 

Q Were any reports' l!lade to General Yamashita by 

,. ... .President Laurel? 
. .. 

f . ~ta later date President LAurel informed General 

Ynmashita th.Rt those things which tended t o crea te un-
1· 

pleoarintness betweEn the Philippine popUlation nnd the 

JapP. nese were tht:rmethods enployed by the military police. 
~ 

Q Who wes c0nmanding too military police a t that time? 

Colonel Nagahama . 

Q What action we.s t aken by Genernl Yarn shita? 
I 

A In addition t o the instructions -- the general 
J, 

instructions which I mentioned before -- I hoard him tell 

the commPnding officer of the military police t o be par­

ticularly c~reful t o conduct hims elf fairly with respect 

to the Filipino people; 

Q What was the function of tho military police comriand 

of the Japanese army? 

COMMf.NDER BARTLETT: Will you read the question? 

(Question reed.) 

Ji Th~ Kempei.~tAil had two duties: that of maint~ining 

security, and administering police matters with respe~t 

to military personnel. 
•

Q (By Colonel Clarke) Did o·eneral .¥amashita teke tmy 

e.ction then ·concerning this report fr-0m Pre.sident ~urel ., 
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against Colonel Nagahama? 

A The ne~t time the colonel reported he warned him 

ot this complaint rrom President Laurel. 

Q What was the nature of th!t complall1ft:1 

A _One point was that the spies or agents employed by 

Kempei-tai were . not good am were frequently causing false . 
-

arrests or giv11t1 false information and thereby incurring
• I • 

the hatred or the population. . ' •· 
.. · f' 

Another point was the great· .reticence ot the military 

police to believe any report or rumor 
. 

that was brought to · 
. ~ . 

., 
them ~Y the population and request they be· in~tructed to 

_,.,,,,-
exercise more judgment in giving credence to the~e reports. 

Q Were- any such instructions given by General Yamashita 

to Colonel Nagahama? 

A When President Laurel spot e about this to General 

Yamashita in~ very general and rather nice way, wher2-

upon General Yamashita .afterwards said to me, "President 

Laurel has got something to say about the military police. 

Go and find out what is the matter. 11 And it was at that 

time that these details ,,ere given to me, and I immediately 

cautioned Colonel Nagahama to see that greater care was 

exercised in this respect. 

Q Did President Laurel complain at any time after· that 

date? 

A, After that I heard on one occasion that a judge 

who was a very -trusted friend of the President had · beeri 

arrested by the military police in Bat~gas, and also that 
. " 

some relative of the President had been ca.i~ht by the· 

military polic_e. __ -~ 
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Q Was this reported by President_Laurel~ 

A That I heard directly from President Laurel~ 

Q Was any action taken then tor the removal of Colonel 

. Nagahama by General Yamashita? 
-

A I informe_d General Yamashita ot this complaint. 

This was about the 1st of December. And at the same time 

told him that I was making investigations,- but in matters 
• I w 

of this kind an investigation to find out whE!t' truly 
I - ~ • f 

happened is extremely difficult and will take· a great deal 
. . 

or time, and it is my recommendation that regardless or the 
1-

resuits of the 1nvest1gati~n we relieve Colonel Nagahema. 

And therefore S'tlCh a recommendation was sent to Tokyo. 
~ 

Q Why was a recommendation sent to Tokyo? 

A At that time General Yamashita had no power to make 
I

the change himself and it was necessary to send a recommenda-

tion to Tokyo to get the action desired. 
J, 

Q Did General Yamashita ever have the authori~Y to 

remove a military police commander? 

A He never had it. 

Q Was it necessary then for the recommendation to be 

made to Tokyo in order to have Nagahama relieved? 

A Yes. 

Q Whon was Nagahama relieved? 

A 1st of February. 

Q DQes it take that long for an officer whose relief 

has been recommended by a commanding general to be relieved? 

A· Normally such a procedure would require about two 

weeks, but thi::; exchange of messages t~k place through " 

Marshall Terauch1, and whether there was a mis.direction of 
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messages or a misplacing o? the message ·around Saigon or 

Tokyo I do not know, but in this particular instance it 

took a month and a half. 

Q Did General Yamashita -·at any time eyer order .the 

milttary police in the. Philippine Islands to impose torture 

meth~ds to extract .information? _ 

A Absolutely there has bem.' nothing of the kind -- never. 
. . . ' ... 

Q .Did you ever recei~e·-any r~po!ts that su,ch methods 

were being used by the military ·police?-

A No. 1· 

Q - Did General Yamashita ever order or authorize military 
~ 

~ police to execute suspected guerrillas without trial? 

GENERAL REYNOLDS: At this point the Commission will 

interrupt the examination. 

Before .we recess the Com.mission inquires whether -1t 

is the plan of Defense to introduce another diagram similar .. 
to the one you have · there showing the command setup at a 

later date than 9 October '44~ 

COLONEL CLARKE: We have one in preparation, sir. 

GENERAL REYNOLDS: It would be most helpful to the 

Commis s1 on. 

COLONEL CLARKE: Yes. 

GENERAL REYNOLDS: The .Commission will recess until 

8:30 tomorrow morning. 

(Whereupon, at 1630 hours, 21 November 1945, the trial 

was adjourned until 0830· hours, 22 Novembe!' 1945.) 

ll 

-~ 
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GENERAL REYNOLDS: The Co•1ss1on 1s in session. 

You may proceed. 

MAJ<lt KERR: Sir, 11 the membe~s ot the ~0111111ssion 

are present; the. Accused· aiil Dete~ae Counael _are present. 

GENERAL REYNOLDS: The Detense •Y. ccmtinue. 
" AICIRA MtJ'l'O I -

called as a witness on behalf or the Defense, ,~~J ng· ll..n.. · 

previously duly sworn, resumed the stand am further· .testi­

fied as follows thrc:llgh Interpreter Commandei Bartlett, 
" assisted by Major Pratt and Lieutenant Asano: 

.,,,.,,-
DIRECT EXAMINATION (Continued) 

COLONEL CLARKE: I believe that last evening there 

was a question asked am no answer elicited. 

GENER~ REYNOLDS: The reportf!r will read b~ck the 

last six questions am answers so that we may recover the 

continuity. 
.. 

(Questions am answers read) 

(Pending question translated by Commander Bartlett) 

A No. 

Q (By Colonel Clarke) Did you ever receive any reports 

of the military police in the Philippines executing guer­

rillas without trial? 

A I have never received any. 

Q Was there in '"the middle ot No'lember, 1944 a guerrilla 

plQt to : blow up General Yamashi t~'' s headqua.rters at Fort 

McKinley? 
_<:,A · There was. 

Q Was d~ite discovered under the officers' mess at· 

· that ·tinm? 
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A It .was in the ba1e1111nt ot the o~ticera' recreation 

room that 1t .was reported .t~t dynamite na round. 
. 

Q Were 
' 

•chine-gun emplaccents and short-waTe trans-

. missioJ\° sets found at or near Nielson Field at that time? 

A Thare was, Thia was at a place between N1~lsen 

Field and Fort Mcltinley where a dugout had been made in 

which was _a machine gun, a short-wave radio set, and· s.ome '' .. . 
hand grenades; I ·bel1_eve this wa1 early in Decemb·er ~~ · f 

Q Who uncovered this plot? 

A I believe it was the militar1 police torce 

Q Was this plot discovered ~time to prevent the 

execution thereof? 

A The dynamite in November was discovered before it 

was detonated, and tran investigations resulting from that 

the discovery ot the machine gun, radio .and hand grenades 

resulted, 

Q Were the guerrillas who had planned this plot appre-

hended.? 

A· I believe they were not apprehended. 

Q Arter the discovery ot this plot did General Yama-

shita send a letter or commendation to the Luzon Military 

Police Headquarters.? 

A He did. At that time in a bamboo grove at Pasig 

discovery ha.d been made ot 100 stands ot small arms to-
-gether with ' ammunition, and other discoveries ot guerrilla 

munitions ~d been made and it is, I believe, as -a result 

or these discoveries that a letter ot commendati~n was sent 

to the chief ot the Luzon military police • ...... 
Q Was this the ·only letter ot commendation to the 

. 
,.. ,, . ,--



·military police whieh was sen~ out . 1>7
1 
a.n'.ral ·Yamashit~? 

A No. 

Q What other letter did -he aend? 

COMMANDER BARTLETT: That last answer should have been 

"There was no other". 

COLONEL CLARKE: Qh. 

Q (By Colonel Clarke) Did this letter reter to the 

specific instances ccmcerning which you have testified? 

. A I ca~ot remember the exact details of the manuscript. 

Q Was this letter directed -to the headquarters of the 

Luzon military police or to the headquarters ot the South 

Manila military police, as testified to by the witnesses 
\ 

for the Prosecut on? · 

A That was the Luzon military police command. There 

was no occasion on which a letter was sent to such a small 

unit as the South Manila M. P.•s. 

Q When the letter was written had you or General Yama-

shita had any information to the ettect that the-military. 
/ ..

police were mistreating civilians or civilians suspected 

or engaging in guerrilla ac~ivities? . 

A No. As I i:iave Sfi-d before,_ it was ·General _Yamashita's 

desire to attract the Philippine population to our side. 

Only that those guerrillas who were armed must be subdued 

as quickly as possible, because by their going intQ villages 

and stirring them-up or demanding money trom wealthy people . 

in the villages they we~e stirring up the populac~ and, 
,., 

once they were eliminated~ then ~'t antic~te~ no ·rurther _~ 
trouble frQm the Philippine populati,on. · 

..... .. 
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. Q Was the South Manila police an element of the Luzon 

police command? 

A Yes. ·· 

Q Did you ever me et General Ricarte~ 
' 

I have. 

Q Do you know if Gener al Yamashita ha·d ever met Gener al 

Ricarte? 
. ·' - , 

A I do know. I believe that they met thr~• -~i~s : · 
-f' 

Q Were· you . present at these three meeting; ? .. 

A The first two occasions, I accompanied him. On the 

third occasion-, the Deputy Chier or Starr 
\"

accompanied him, 
" 

and I did not. 
. 

Q ' 'ill you tell us what those two 9ccasions were? 

A The first 9ccasion was wh~n, after Marshal Terauch1 

had left, President Laurel invited the General to his place 

t o meet the ·members of the Cabinet. 

The se~ond occasion was ' when Ricarte, Ramos arid ·Duran 

came to Fort McKinley to advise General Yamashita of their 

. formation of a patriotic Philippine association, with the 

object of cooperating with the Japanese Ary. 

Q rhat _was the .name of that organiz 

A ~ That is the Philippine Aikoku Remmei, which can be 

translated .as the Philippin~ Patriotic League. 

Q What was the Tagalog name for that organization? 

A That is something which I have heard ot since then. 

When I first heard about it, it was as I told you, but I 

have Jij.nce ~eard that it is called "Makapili" • 
.. 

Q What was this Makapili organization? What was its 
, Q 

purpose? 
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A As I understand· it, and as it waa..reported ·to ui, 
since the . Japanese Ai-1117 was extr.-ly short ot labor· and it 

was impossible tor the Filipino, to cooperate with the Army 

ii;t any other way, this association had tor its object the. 
"" - ,· . _, 

gathe.ring toget.h~ and supplying to the Japanese Army ot 

labor. 

·Q Was it an assassin organization? 

A That is an idea that could .no~ b.e toun1} eYen by ... . ; 

flying. In other words, it is an absurd . id~~- It was 

nothing of that kind. 

Q " Were t~se three persons whom you have named,and who 

were present at tbemeeti~I, pledging their utmost coopera-. 
tion with the Japanese Army in the forthcoming military 

operations·?· 

A They promised to cooperate by turnishing labor. 

Q Did either you or General Yamashita tell General 

Ricarte that an order had been ~ssued to massacre all the 

Philippine people? 

A Absolutely not. General Ricarte was a splendid 

soldier who loyed the Philippines from the bottom or his 

heart. According to my observation, he was a man who, it 
f 

such an order had been given, would have opposed it. He 

is a man who should be admired for his pat~iotism by both 

his friends am h¥ enemies. 

Q And- in your opinion, had this ~~der been ment~oned 

to General Ricarte, would he have continued to work with 

the Japanese forces? 

A He would absolutely have refused~~ cQoperate. 

· Q What was the date or this meeting? 

3048 · 

6 



,,,,,-­
A I believe t.he first •eting with President Laurel . 

was 19 November 1944, . The second meeting was, I believe, 

about 23 lfovemb~. 
•. 

. Q .Y~ test~tied yest~r4ay that General _Yamashit~, __on. 
. . 

or about -the 6th ot January ol'-W.1 79u, was 1i•en limited 

.cont~ol ·ovet the . Navy --. rather, over t_he Navy land troops·, 

in Manila. Was .that by d11-ect1on ot Tok70? 
~· 

' .. .A Yes. 
·.,; . f 

Q What were tho1e directions? 

A This will be a little d1tt1cult to understand unless 
t" . 

you permit me to malt• some pi:-eliminary explanation ot the 
.,,,,,,--

situation, ot the chain ot. command. As you probably kn w, 

the· chain ot command in the Japanese Army and 'the Japanese •. 

Navy are absolutely separate and parallel chains of command. 

The Japanese Army ~as created prior to the junior serv!ce, 

the Navy, and in arder to insure its ,independence there is 

a history ot a very clear demarcation ot chain or command 

from the very sta~t between the two. services. 

And more recently, there has been revealed a strong 

tendency t .o jealously guard all of their rights and pre-. 
~ogative~ by both ser~ces. As a res~t, it has been im• 

possible to do as is done in the American forces, tor. Wash-
" ... ington to issue an order whereby Maval forces and Army 

forces can be put together in a single chai~ or command. 

On the other hand; there frequently o~curs situations 

where the o~j~ctive or operations is such that it is neces-
/ ' sary tor the two services to be welded together tor opera-

tional purpos•s• For instance, the situation which exi sted 

·here in Manila. 
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-THE WITNESS: (Through Commander Bartlett in response 
Ito interrogation) That last answeT is satisfactory. 

A (Continuing') Therefore, the Army portion of the Im-
. . . 

perial General -Headquarter·s, and the Navy section of the same 

headquarters; conferred and det~rmined what I am now going to 

relate: that wherever Naval forces were stationed· ashore, 

where land operations, land battle, should develop, under 

those circumstances those Naval forces should pass for opera­

tional .control under the command of the Army Commander also 

stationed there. 

This order or this plan is one which had been announced .,,--
to be carried out at any place where t he two forces should be 

present and land operations develop. 

Following this general policy, at each sector the 

local commanders were expect~d. to confer and determine the 

details of execution. 
•I shall explain what I mean by saying "operational 

control for land operations" • . The following functions, 

which originated with the Navy, would remain with the Navy 

even under these circumstances: that is, training, punish­

ment or discipline, personnel, and pay and supplies; and 

the authority which goes to the Army is confined to opera­_

tions pertaining to a battle, such as "Forward march", or 

"Wi thcfraw" .or "Halt".· 
... 
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Q Did the naval. commander _µ. this area, the Manila 
. . 

.area, ·at the . time ot the or.ders to evaouate Manila; recoi-
. . 

lar instance? 

A They did. 
. 

Q Did t~e ~avy ~Ollllll8Jld at that time regard the troops 

as engaged ·in naval operations in the de1t,oying of docks, 

or .a~ troops Which should be attached to the_Army? 

MAJOR KERR: The question is objected to; th.ere is 

no foundation la1~ tor an answer to that q~estion. 

GENER~ .REYNOLDS, Will the reporter please rea~he 

· question? 

(Question .read.) 

GENERAL REYNOLDS: The ·question is considered objec­

ti~nable and the objection ia sustained.-

Q (By Colo~el. Clarke) Pid the naval command, or the 

naval. troops recognize the naval command, rather than the 

Army at that particular time? 

MAJOR. KERR: · He has uready testified to that point. 

The ~rosecution does not mean to be technical, but I do 

~ubmit that counsel is - again seeking to lead this witness 

· . jilst as he did yeste-rday. I would respeotf'ully suggest 

he ask the questions as to what this witness mows. 

GENERAL REYNOLDS: The comments of the Prosecution 
-are quite in order. There is no objection o.r the Commission . 

to hearing an opinion ot this witness, although from his 
. ' . 
prior testimony it is unlikely that he was in a position to , ~ 

' 
know much'_about the subject. But it sh~uld be clearly 

established as an opinion and an opinion only• 
.•. ' 



COLONEL CLARKE& Yea, sir. 

Q · (By Colonel Clarke) Are th•re anr .other tacts perti-., 
n~nt to the caae which you may be able to give the Court to 

aid 1n the determination. or the ·1aaue? 

COMMANDER BARTLETT: · Do you me~ regarding~e whJle 

case? · ·: 

COLONEL CLARKE: Anything that he might know or that 
'· 

has not been mentioned. 

THE WITNESS: I have tried to anner all questions 

directed to me ~tarting yesterday, to~· best or my 
~ 

ability, 8:fld I can think ot only one more thing that I 
.,---

would like 'to sa7. 

To me ·the idea ot General Yamashita's being indicted 

as a war criminal is something the likes or which I have 

never seen in a dream. I was absol~tely astounded when I 

learned about it. 

GENERAL REYNOLDS : The Commission interru_pts. The 

statements of the .witness are not pertinent to the is~ue. 

If you wish to have him testity now as to the character or 

the Accused such a statement would be in order. 

COLONEL CLARKE: Aa !:o What, sir? 

GENERAL nEl'NOLDS: If you wish to have this witness 

testify as to the character or the Accused, all right, 

but such a $tatement as he ·hai jus~ made would not be in 

order. That statement, standing by itse1r; his answer, 1• 
neither relevant nor material to the issue involved. 

COLONEL CLARKE: We are not calling General Muto as 

a character witness. 

Does the Court object to any other testimony of the 
.. 

.30;2 
6 



·witness? 

GENERAL REYNOLDS: His statement that he was amue4 

tha~ General Yamashita should be charged as a war criminal 

will be s trick:en from the record. 

COLOMEL CLARQ: You may cross examine. 

GENERAL RBYNOLI)S: The Comiaaion will recess tor 

approximately ten m~utes. ..
' · ' • . f (Short reoesa.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. · You 
\•may proceed. 

CROSS ~TION 

Q (By Captain Pace) Do you understand any English? 

A (Without aid of the Interpreter) No. 

Q' When were you military attache 1n Berlin? 

A (Thr·ough the . Interpreter) I have. never been such·. 

Q Have you ever been 1n Berlin? ' 

A Yes. 

-Q In what capacity? 

A I went to study history, to study the history ot 

the First World War. 

Q Whe.n did you go to China? 

A I went to Chi,.na twice. I was 1n Manchuria 1n 1936, 

returned to Japan,. went back 1n the latter part or 1936 
,- to Central China and stayed there until October of 1939. 

Q In what capaoity _did you go to Manchuria? 

A I wou;d like to correct that second trip .from 1937 
., 

to 1939 ·1nstead ot 1936. I was on the staff or the 
-~ 

Kwantung Army .in Manchuria. I was 1n Cent_r~l China; I 

was on the Central Ch.~a Expeditionary Force start. In 
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North .China I was deputy chie~-ot.,tatt ot the North China 

Expeditionary _Poree. 

Q . . Was the Kwantung Arrq ~eadquarte~s sta~t composed ot 

the le~ing nati~1st1c mil1tar1~ta 1n Ja~? 
J 

COMMANDER BARTLBTT s Will you read . that que1tion? 

{Question read.) 

A Nothing or tha~ kind. ~ • J .... 

Q (By_Captain Pace) Was that the ArmY _wbich c~nq~ered 

Manchuria? 

A That happened about 1931. 

Q What was your _assignment 1n 1939? 
..,,-

A As I sa_id betofe, until October, I was dep~ty chiet-

of-staft 1n the North China Expeditionary Army, and then · 
' I became chiet or the Military Attairs Section ot head• 

quarters 1n Tokyo. 

Q Was that a part of th~ War Ministry? 
.. 

A It 1s one or the offices or bureaus 1n the War 

Ministry~ 

Q . How long were you in the War Ministry? 

A I was th~re until July ot 1942. 
Q Did you assist 1n the preparations ot the plans tor 

the Japanese attack upon the United States possessions in 

the Pacific? 

A Thos.e plans are not made by the War M~istry, but 

are made by the ~eneral statr. 

Q Did you know anything about those plans? 

A I had no knowledge excepting what I was able to . 
, Q .guess._ 

Q Did you know that they were going to attack Hawaii 
'\ 

3054 



-~~ December ot 1941? 

A I did not · know that. 

GENERAL RBYNOLDS: The Commission ..J.nterr.upta. While 

. this is 'moat interesting hiatory, we wish to .kn-ow Whe her 
,J 

this is leadtng to soilletbirig irhich is material to the 

issues tor whtch we are .assembled. 

CAPTAIN PACEz It was purel7 tor the p~pose ·'ot · . 
. , ,. .. 

bringing this ~1tneas' background out~ sir,' ar bei.ni o~e 

or the leading members ot the military elements· 1n Japan 

which brought .on this war. 
,, 

COLONEL CLARO: · W~bject to that last statement as 

made by the Prosecu tion. There is no evidence, there 11 

nothing upon which he can base his knowledge in this court 

as to that. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission has no objection 

to the asking ot suttic1ent quea~1ona to identity the . .. 
"' witness' background and past experience, but does have 

objections· to the introduction ot extraneous matters, even . 

when they constitute interesting history. 

You may procee~ and be guided accordingly. 

COLONEL CLARKE: May that remark ot counsel's be 

stricken from the record, sir? 

GENERAL "REIN-OLDS: Will you read the last remark by 

counsel tor the Prosecution? 

(Record read. ) 
w 

· GENERAL REYNOLDS: The COlllll)isaion does not see why 

it prejudices the Accused 1n any way-. The answer will be 

permitt'~d to remain in the record. 

Q (By Captain Pace) Did you participate 1n the .Young 
• 

-,-
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otricers Revolt 1n February .or 1936? -
A No. 

Q Is General Yamashita a close friend ot yours? 

A ~e was mt-intimate and my superior of~1cer. Id~ 

n_ot ·know. how you reg_ard such . things 1n America, b_ut 1n 

Japan we do not call people ot low r~ and high rank 

intimate friends, but I knew him well. 
,. .. . 

1· 
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.. 
,,,---

Q Were you familiar with Yamashita'• cJU12paign which 

resulted in the capture ·ot Singapore?. . . 
A· I was not· tamiliar with the details. 

Q . . Have you hea~ ot the protests being ~de concerning_ 
., 

the mistreatment ot eiviliana there? 

A I have not heard ~Y such. 

Q Even when you were in the War Minis~ry Y~i d dn't 
. .. . 

· hear any reports of that sort? • · · . ~-

A No. • 

Q · Did you have any troubl~ with· guerrillas i~ Manchuria 

and North ~C-hina? 

A I did hav~ trou1>le with them in Manchuria and North 

China. 

Q- How did you handl~ the situation there? 

A · The Manchurian bandits were mostly mem~ers or armed 

bands and with Communist tendencies, and we moppe~ them up. 
' . 

Q What did you do to the people who gave them rood and 

money? 

A Those people were very numerous and were all contacted 
' by the higher-ups and we were una~le to get our hands 

onto .them. 

Q What would you have done to them it you had cai ght 

them'? 

GENERAL REYNOIDS: The Commission interrupts. That 

question is considered objectionable and we ask that it be 

withdrawn. 

Q' (By Captain Pace) Why was Yamashita selected t~ com-.., 
mand the defense ot the Philippines? -~ 

A · I don't know. 
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Q D~d you become his chief ot start because he .request-
. ,,,,---

ed that you be sent to him? 

-~ l heard from General Yamashita that that was not the 

case. 
~ 

Q How JnanY staff officers did he have? · 

A Including myself there were 15. 

Q Do you regard them aa being Cfl> able officers? 

A No. The quality r:L Japanese stat! officers haa 

deterior~ted step by step and there were points ·aoo.ut, ,mich 

I was dissa~istied. • 
Q Did Yamashita ever try to get any of them replaced? 

r-
A General ~amashita himself did not take any such steps~ 

As chief of staff I -did re'qUest the replacement of a portion 

of the statr. 

Q Which onee? 

A Immediately after the tall ot Leyte the chief or staff 
I 

of the First Division died. I .had replaced the chief of 

staff of the First Division and of the 35th Army, and . also ~ 

replaced the communication officer or the 14th Area Army. 

Q Did you have authority to replace these officers? 

A No. 

Q -Did you receive daily operations reports from your 

subordinate commanders who were in combat? 

GENERAL REYNOIJ)S: The Commission interrupts. Botore 

you leave the question ot statr or General Yamashita will 

you inquire whethet he had an Inspector-Goneral, and, it so, 

his duties. 

' CAPTAIN PACE: I didn't understand all of thet, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Will you inquire ·whether_~General 
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Yamashita was provided wit.h an Inspector-Oen:eral, and, if 

.so, what \1ere his dutie1'l 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

Q (By Captain Pace) Did Yamashita have an In~pe.otor-

. General on his s~t? 

A . No. 

Q Did he have anyone who performed the work o.t an , -' ... 
Inspector-General? . f 

A No. 

Q What start otticers performed inspectio~ for 
., L,-

Yamashita'l .,,.-
A Either the commanding officer himself would make . 

inspections ar give orders to his chief ot statt or other 

staff officer to make inspections. 

Q Did Yokoyama report to you whe~ the Americans 'reached 

thQ Pasig River? .. 
A I received not only that report, that · the Americans 

had arrived at .the Pasig River on the 3rd of February, 

but that on the 4th ot February they had arrived in the 

vicinity ot Nichols Field and it appear.ad as if the navy 

forces would be wiped out. 

Q Who issued ·the orders --

COMMANDER BARTLETT: rtwould be surrounded" instead or 
"wiped out. 11 

Q (By Cll) tain Pace) Who issued the orders for the 

navy troops to hold the Pasig River? 
' ' 

A I believe that it had to be Aamiral Iwabuchi. 

-~Q Was that a naval operation? 

A Admiral Iwabuchi was 1n command of the combined army 
.. 
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and naV)' ·t'orces within the City ot Manila. 

Q Was the defense ot southern Manila aga·1nat the 

American attacks trom the north and the south a naval 

operation? 

A That was Admiral Iwabuch1 1 1 mission. 

Q Was that a naval operation'l 

A It was a method ot deteminc a naval base. 
I w 

Q Was it a naval operation? 
.. . 

·.. . f 
A It was a combined naval and army operation. 

Q What were tho naval elements ot it? 
\• 

COMMANDER BARTLETT: Speaking ot "elements", do you 

mean "el~ments ot troops't-'or "elements ot the situation"? 

CAPTAIN. PACE: I will withdraw the question. 

,,.::. Q. (By C,t.ptain Pace) What portion of that operation was 

navS:].? 

A It is impossible to divi~e and create a clear line 

or division between the naval operation ~tct3tending the .. 
' . \ . . 

port and Bayot Manila and the land operation otct3tending 
' . 

the land portion ot Manila. The two cannot be clearly 

divided. 

Q What was the defense of the Philippine General Hos-

p1tal? 

A Where is the Philippine General Hospital? 

Q Was the defense of southern Manila street by street 

a naval operation? , 

A ~tis an operation carrled out by naval forces. 

Q ' Who commanded those forces? 

A Admiral lwabuchi. .<, 

Q Who commanded Iwabuchi when they were tighting street 
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by street in southern llanila'I 

A Lieutenant General Yolcoyama. 

Q Who COlllllandad Yokc,yama?_ 

A General Yamashita. . 

Q . Did General Yamashita tell Yokoyaaa to have those 

troops cease _their fighting. street by street? . 

A Yes. ·' -
. . . ' . .. . 

·Q Was the order obeyed.t ·.. . f 

A Without being obeyed the en.tire Iwabuchi unit was· 

,viped out. 1-

Q When did General Yamashita issue that order?.,,.--
GENERAL REYNOIDS: The Coaia don, interrupts. Lot's 

go back over thG last question and the la1t anawer. I 

doubt if the witness understood the question. At any rate, 

-his anawer does not seem to tit. 

Will you read the la~t question and answer, please? ~ .. 
(The .last two question., and answers were read.) 

COMMANDER BARTLETT: May I insert the word. 11 its 11 • 

''Without 1ts being obeyed." 

GENERA. REYNOIDS: Well, what we wish to know is 

whether it was disobeyed. 

COMMAND~ BARTLETT: The answer could be paraphrased, 

"It was not obeyed betore the Iwabuchi unit was entirely 

wiped out." 

GENERAL REYNOLD.S: Let~s try to establish the point 

by simple direct ansTiers end simple direct questions. 

This is 'quite important. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir• -~ 

Q (By Captain Pace) When was this order issued? 
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A The order not to ·engage in street tight~ had ~en 
revealed to the commander ot the Shimbu group towaru· the 

end of December. The tact that General Yamashita did not · 
..

desire any treet fighting 1n Manila had been explained 
,. . . ~ 

to the na~ to~ce-s and they should have made preparations 

in accordance with those desil'es. Admiral Iwo.buchi came 

under General Yokoyama• s command · on 6 J~uary;· and both 
~ • I _. 

·General Yokoyama end Admiral Iwabuchi were · weld Aware, ot . .· . ~ . 
¥ • ; 

the necessity tor withdrawing tr~ Manila. -~ _the 9th of 

· Jonuary Admiral In~ch1 h:ad withdrawn to Port McKinley and 
1· 

again teturned to Manila. At that · time General Yamashita 

sent an urg~t orcler to General Yokoyama asking, "Why is 

all this delay? ~urry up and get those troops out ot the 

City! II 

Q Was the order obeyed? 

A I know that Admiral Iwabuchi received the order, but 
' J, 

the troops were wiped out withou~ being withdrawn from the 

City. 

& 
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GENERAL. REYNOLDS 1 11911, we still have no answer 

to the question a, to whether or not the order was obeyed, 

and we i~1st upon having that answer. 

(Tra~slated to the witness by Commander Bartlett.) 

THE ~ITNESS: (Through Commander Bartlett) It was 

not obeyed.. 

Q (By Captain .Pace) How long did the battle for Manira ~~ , 

GENmAL RnNOLDS:· Before you go on, explore the 

point further and tind out what action was taken, 1~ any, 

to prevent this mutinous act or chain ot mutinous acts, 
1-

and 
• <I 

find_out whether such things were par..t--of the standards of 

the Japanese &rJll7 and navy. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir.• 

Q (By Captain Pace) When did the battle for Manila 

begin? 

-A The 3rd or February, I believe; yes, it was the 3rd 

of February. 

Q Whe~ ·did it end? 

A I do not know. 

Q When was the last report you got concerning the fight-

ing in Manila? ' 

A At the end ot February, I believe. 

Q During that_entire time, will you state exactly what 

Yamashita did to ·determine the reason for his order being 

ignored? 

A It was impossible to investigate at that time, and 

the only investigation ~at has been made has been made by <, ... . . 

talking with General ·- Yokoyama and the naval officers at New 

Bilibid Prison. 

3063
' 



· Q Was it the · practice in the Japanese army to let 

subordinate commanders ignore a direct order for a period 

of three weeks? 

A ·No. 

' CAPTAIN PACE: Is that s~.ficient, sir? 

GENBRAL REYNOLDS: Well, we still don't know what 

a·ction, if any, was taken. We know the order was issued, 
' ...we know it was disobeyed, we have heard the witness state . . .. -r 

something about poor eommunications and that no investiga~ 

tion was made. · We would like a sharp, cle.ar-cut ans~er to 

the question, "What did General Yanash i ta do abou-t it?" 
.,,-

CAPTAIN PACE: Yes, st r. 

Q (By Captain Pace) What did Yamashita do about his 

subordinate commanders willfully ignoring his order? 

A Whether or not the order had been disobeyed, it waa 

too early to find out. General Yamashi~a was in Baguio. 

The order had been issued. · We knew that those forces were 

surrounded by American forces, and that attempts were being 

made to extricate them, but whether or not the order had 

been carried out we never round out. 

Q What did Yamashita --

CAPTAIN SANDBERG: Sir, we object to the last question 

of the Prosecution, insofar as its ·phraseology is concerned. 

,- The Prosecution has asked, "What did General Yamashita -·_do 

as to the willfully disobeytng ot ' 
his order?" The w1 tness 

has not testified that .there was any "willful disobedience" 

in the order. He simply stated that the order was never 

fu~ly co~plied with or wasrever fulfilled, and the previo~Q 

testimony was tha·t from January 3 on the naval forces were 

• 
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cut oft. Any inference that there •a• any willtul disobedience . -
of the order is improper. 

GENERAL REYNOLDS: The comments or Counsel are noted 

a_nd, in part, are agr~ed-- to. They are immaterial. The 

objection 11 not sustained. 

Proceed. 
. . 

COIO.WIDER BARTLETT: Wl.11 you read tnat last ' nswer, 
¢ • i 

please? 

(Answer read) 

COl4MA5DER BARTLETT: May I insert "by General 

Yokoyama" after thtt wo~to extricate them"? 

GENERAL REYNOIDS: The Prosecution will now explore 

the witness as to the date on which the Japanese forces 
I 

were cut ott and could not complete their extrication. 

CAPTAIN PACE: Yes, si~. The Commission has ,in mind 
..

when the Americans had them surrounded .to such an extent 

they couldn't get out, sir? 

GENERAL REYNOLOO: The witness stated that Americans 

had cut oft this Manila force, and we want to know when 

this witness believed such a situatioh existed. It is very 

material. 

Q (By Captain Pace) At that time, did it become im-

. possible for the Japanese forces to withdraw from Manila? 

A (Through Commander Bartlett) That 1s something that 
ji 

we who were in Baguio oould not tell. 

· Q Can you give an estimate? 

A I could not even guess at that time. 

Q I wil_l ask you again: · During the period that the 

fighting was going on in Manila, what did General Yamashita 

.... --~ --~.... ' .. 
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4o to attempt to get his order complied with? 

A He gave urgent orders to General Yokoyama. 

Q Did he send anyone to Yokoyama•s ·headquartera? 
. , 

· A At that time, ground communic-ations between Bagu1o. ., 
,,. 

and Manila were broken, and it was impossible to do sp . 

Q When was this -urgent mesaage sent to Yokoyama? 

A About the 13th. ... 
. . ,:. ' Q What di~ Yamashita do between the 3rd-an d~~' 13th, 

about these troops failing to obey th~ orders? 

A On the., .9th, General Ya11&shita heara that Admiral 

.~ Iwabucbi had withdraWh ~ort McKinley, and was relieved 

in ·his mind. ·Then- upon learning that Admiral IwabUchi had 

returned to Mani la , he said, "This wi 11 never do ; 11 and that 

was the reason that he sent the urgent message to General 
I 

Yokoyama. 

Q What did Yamashita do between the 3rd and the 9th, • 

while the fighting was· going on? 

A Bec·ause of long-standing orders given to the Shilibu 

Group, he ~ssumed that his orders were being carried o~t. , 

Q Didn't you get daily battle reports from Yokoyama? 

A- · I received daily _reports, principally <?_oncerned with 

the progress made on tl)e north and the south by the American 

t roops; but with respect to details of occurrences wit~in 

the city proper, I received no reports whatever. 

Q Didn't those reports show that the American battleline 

had ..stowed down considerably? 

GENERAL REYNOLDS: That is a negative question. To 
-~ 

avoid ~onfusion, rephrase it. 
. ,...._

Q (By Captain Pace) Did it appear that the American 
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progress had been slowed al soon as they reached the Pa111 

River? 

A I never received any such 1mall -- uaing the Engl1ah 

word, 11delicaie11 -- details in my report•. . 

Q Did you ask Yokoyama tor more details in his reports? 
. . 

A I did not.- The reasoh for that is that the power, 

the etticiency ot Japanese radio equipment· ··~ ·a..o low that 
. - ~ • f 

American s~ldiera would scarcely believ• the lack or 

~tticiency that existed, and the Shimbu Group wa1 exerting 

the utm~,t limit ot po111b111ty in getting signals through 

to us as it was. .,,,,,,..-
. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will rece11 for 

approximately- ten minute,. 

(Short recess) 

.. 

... 

• 

' ' \ 
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. GENERAL REDOLDS: Tlie Commission is in seas on. 

You may proceed. 

CAPTAIN SANDBERG: B~rore the •xaminatt on co~tinues 

may .we addreas a ·queation to. the Interpreter? 

·GENERAL REYNOLDS: Yes"; 

CAPTAIN SANDBERG: The Japaneae word tor 

"obey," is that the same word as the word tor 11 ru1~111, 1.• 
. .. ' . .. 

or "carry to completion"? • · . f' 

~MMANDER BARTLETT: The word which I used with the 

wi~ s can be translated either as "obey" or ,!'execute," 
., 

so that the answer should .be interpreted 1n either way,.,,,-
accordi~ to what the witness seemed to understand trom. 

the question. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

Q (By Captain Pace) Do you consider the fall or .the 

great.est harbor in the Philippines, a minor detail? .. 
A- I do not so think. 

Q Will you .look at Prosecutio~'s Exhibit 396 and 

tell what that is? 

· A This is a chart or a listing or all the units in 

the l4~h Army group as or the first period, the first 

ten days or October. 

Q Now, will you describe the changes that occurred 

in Luzon as of January 1st? . . 
A That is the lst ·ot January? 

Q Yes.: 

A The changes are not· on this chart. 

Q What changes were made? 

A Qn the 1st or January the 4th Air Army came under 
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the comand or General Yamashita 's 14th- Army group.- I 

believe that Air Fore, and Navy unit• are not shown 1n 

this .chart. 

Q . · What wer,• the maj~r 4etense areas~ Luzon o~ 

_January 1, 19411 .. . . 

A I do not understand tour questi~n. 

Q Wbo were the major cOJlllllUlders under Yamash1~ · in ., 
' ... 

Luzon ori that da1;:e? · .. ::"" 
A Lieutenant General Yoko,._. 

Q Excuse me. What was the area or. his co~? 

A Becoming commander or. the Shimbu group his territory 
.,,,..,--

extended north or Manila.. I do not know the number ot 

kilometers, but it you know where the swamp area is, the 

line was there and extended south to the rest ot Luzon. 

Q Wh~t ·other major commanders were there 1n Luzon? 

A Starting at the north th~ comip.ander or the 103rd 

Division wa~ Lieutenant General Muroka.• 

Q Other, than the Shimbu unit commanded by General 

Yokoyama, were there no other armie, under General 

Yamashita? 

A This is in tuzon? 

Q Yes. 

A Ther~ was. 

Q What ·other armi•s were there? 

A The 4th Air Army. -

Q What area did it have? 

A The headquar~ers was . 1n .Manila and one division was 

at Clark Field and one division at Visaya,. 

Q Was the southern boundary the swamp 11n• north ot 
., 
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Manila? 

A No, they did not have~ exclusive territory, but 

were dispersed; they wre dispersed in ~arioUI_places for 

. the purpose or o~rating aircratt. _ 
,J 

Q Were there any otller ~ea 1n Luzon? 

·A There was a naval command. . . 

Q Were there any armies or army groups 1,n Luzo~ other 
. . ,. ... 

than tbe 4th Air Army and the Shimbu Shudan?_ 

A There were division,. 

Q F.ach division commander was directi, responsible to 
~

General Yamashita? 
.,,-

A The rest ot --the division c0111111AJ'lder1 were di~ectly 

responsible to General Yamashita. 

Q How many divisions were in Luzon north ot the swamp 

line north ot Manila? 

A Five divisions and one mixed brigade. 
.. 

Q Give the commanders ot each or those divisions, 

please. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts and 

feels that this may be unnecessary detail. Is there some 

~urpose 1n asking th~ questions? 

'CAP'.rAIN PACE: ~ t is true,_sir, that in ·connection 

with this trial it is not a major question. It is in­

formation which we desire. 

GENERAL REYNOLDS: Let us proceed without it. 

CAPTAIN PACE: I will ,rithdraw the. question, sir. 

Q (By Captain Pace) Who was 1n connnand at Batan 
-~Island? 

A Lieutenant General Tajima was in com,nand or the Batan 
.. 
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Island. 

I 

Q Vlhat unit did he cOlllllland there? 

A · An independent ·mixed brigade,' No. 61. 

Q Who was in command qt a&tanga1 Pl'ovince? , ., 
A. Lieutenant Oeneral---Yoko • 
Q Who was in commend at Cebu? 

A Lieutenant ·General Pukue. I w .. . 
Q What unit did he command? .. -t ' 
A The 102nd Division. 

Q · Who commanded Kindanao? 

A 141.ndang"o, there .were two divisional commanders, ot 

whom one was Lieutenan~ cr.;_ral Barada. I tail to _recall 

the other divisional collllllander's name at the present tiae. 

Q What divisions were they? 

A ·· The 30th Division and the 100th Division• • 

Q Who commanded the area ~ound Baguio? 

A The comander ot the 23rd Division, whose name will .. 

not come to my ·mouth at the present time.~ 

Q Is he one ot Yama1hita's commanders? 

A Yes. 

Q Who commanded Mountain Province? 

A The 19th Division. 

Q Were all these commanders and units whom you have 

mentioned under the command ot Yamashita? 

A Yes. 

Q :During the entire time from October . 9, 1944, until. 
' 

the Japanese surrendered? 

COLONEL CLARKE: It the Court please, betor this 

question is answered, may we request the Prosecution 

•· . 
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determine the dates when these commands were all under · -
General Yamashita? · 

GENERAL REYNOLDS: The Commission questions whether 

this information is r e l evant and material to the reason 
- . 

for . which we are assembled. The last question seemed 
..J 

quite relevant. The questions before that were ·question­

able. '''hat is the purpose for asking these questions? 

CAPTA IN PACE: The purpose, sir, was to esta'blish , . .. · 
.. ·~ ~ f 

that troops present where atrocities were committed were 

under the ,command of General Yamashita at the t i me the 
I" 

atrocities were s~pposed to have been committed. 

GENERAL REYNOLDS: Thev]")8fens e ' s statement, then, 

is auite in order, and yo.u should establish -the dates when 

thes e commanders were involved. 

CftPTftIN PPCE: I believe the last question asked was: 

if during the entire time of Yamashita's command, if 

..these units were under him. 

GENER.AL 't"l EYNOLDS: Let's r ead back that question 

and that an~wer. 

(Question and answer read.) 

A There are · those which came under his comma~d im-
-mediately in October, and others which came in at various 

other times. 

Q (By Captain Pace) Was Yokoyama in command of 

Batangas and Luzon durtng the months of January, February, 

and March, . of 1945? 

A After General Yokoyama became commander of the 

Shimbu group he took over the eastern sect.or, the sec~r 

east of Manila, and left part of his command, or a 
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.. subordinate e0111118D4, 1n ehari'e at Batangas. 

q· Were the troops 1n Batangu and Laguna Provinces 

during the months or Jami~, February, and llarch, 194S, 

under the command ot Yamaahita? 
' ' 

' ~A They were 1n General Yamashita•s co1111111md · passinl 

through General Yokoyama• . 
• • • ~ 4'' 

Q Were the troops 1n Cante Prov1noe under Yamashita 
I • 

' ' ' . ' .
during the months ot Oct:ober, Nov•ber, and , De~ember~- !944? 

. . - " "• I ~; . 

A I do not remember that there were any tro~ps _~here, 

but if there were anr Army troop~ there they were under 

General Yamaahita. 

Q Were the tro~ps 1n---e.bu under Gene~al Yamashita . -
during the months ot October, Novaber, · or 1944, and March · 

ot 1945? · 

A · Will you repeat that, please? 

Q The troops 1n Cebu, were t~e7 under Yamashita in 
' 

October and November ot 1944, and llarch .ot 1941? "' 

. A · They were through the command passing throuch the 

headquarters ot the 35th knq. 

Q When did Terauchi leave Manila? 

A ! remember it as the 17th ot Noveinber ot last year. 

Q' Where did he go? 

A To SaiJon. 

Q . Where is that? 

A Tha~ is 1n ~ench-Indo-China. 

Q ·Who took over the handling ot civil affairs 1n the 
. 

Philippines after 
' 

he lett? 

A Generai Yamashita took over as successor t0<,Marshal 

Terauchi. General Yamashita took 1t· over ~d administered 

. " ' 
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it together with Ambassador MUrata. 

Q Was .rmbassador Mut'.ata under Yamashita? 

A No, they held parallel positions. 

Q What was the difference in their duti·es? 

A General Yamashita was to cooperate with the 

President in maintaining order in the Philipptrias.. . . 

· Ambassador Murata, on the othe~ hand, was ~eceiving Jn-
. . ' . .. 

structions from the Greater East Asia B~~au ot ·t'he 

Japanese Government, and was to cooperate wi~h -the 

President in all other matters as an ambassador. · 
.,

Q Did you testify yesterday that General Yamashita was 
~ . 

_anxious that the prisoners of war in the Philippines be 

treated with kindness? 

A I did. 
,,.. 

Q H9W many times did he .tell you . that? 

A I shared an office with General Yamashita and heard 
• 

him say that severa~ times. .. 
Q ~s chief-of-staff what did you do to carry out his 

desires? 

A I considered that the principal deficiency in the 

~ handling of .prisoners was insufficiency of £ood and I 

frequently exerted considerable. effort toward ameliorating 

this condition. 

· Q . As chief-of-staff dtd you do anything in an attempt 

to find out what the conditions in the prisoner of war 

camps _were? 

A I received ·reports from the commanders of the priso~ • 
camps. 
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Q · Did 7ou ·ever •• any inspections to see it the 
. 

coi,nnanders were reporttnc correctl)'? I 

CAPTAIN SANDBERG: Sir, the witness test,itied .on this 

\ · point yesterday. There doesn't seem to be any point ·to 

repetition! 

GENERAL REYNOLDS: The objection 1s not sustained~ _ 

You may proceed. ' ....
. f COMMANDER BARTLETT: Will you · read the quest,i<Sn, 

please? 

Q (By Captain .,Pace) Did you ever direct any of your 

staff officers to make the ins~tion? 

GENJ!JUL -REYNOU,S: The Commission interrupts. The 

question that the witne.ss is to anawer is the preceding 

question. 

CAPTAIN PACE: Oh, I am sorry, sir. I thought ' the 

objection was sustained. .. 
(Question read) 

A (Through Commander Bartlett) No, I did not make 

such inspections. After the lan:ling of American troops 
r 

on Leyte I had tQ rely entirely upon reports from Commanders 

in various areas because I was extremely busy. I was so 

'i?USY that it was ·impossible tor me to make any inspections • 

. Q {Br Captain Pace) Did you have any or your staff 

officers make inspections? 

A The staff otticer in charge or the line of communi-

cations used to visit those camps. 

Q What did he report to you? I will w1 thdraw that 

question. 

He was the commander of the pr i~ oner -or .;war camps ,. 
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wasn't he? 

A He was · a staff otticer from the line -or communications 

but not the commander of the prisoner-ct-war camps. 

Q What was . his name? 

A Ishikawa, Saburo~ He was a Lieutenant Colonel. 

Q" Did~ have that ,posit~on trom October 9th unti;t the 

end or February 1945? 
, 

A He was the statt officer in charge ot prisoner-of-

vrar -arrairs. 

Q What did he report to you as a result of ,his inspe~-
.,

tions? 
,,,-:--

A The same things that were , r-eported to me by Lieutenant 

General Ko. 

Q What was that? 

A That affairs in prisoner-pf-war and inteJ'.nment camps 

were more or less normal with the exception ot a shortage 

of food. 

Q That is _the only thing he reported; is that right? 

A No.. There was no o~her report. 

Q Did. you investi~ate just exactly how mu~h food the 

pr isoners were ge..tting? 

A -Since Lieutenant Colonel Ishikawa was also in charge 

of supplies or rations he was familiar with the ent·ire 

· situation. 

Q Did they report to you that prisoners of war were 

starving to death? 

A I never heard anything like that. 

Q If they did sta~ to death would those two officers .<.t 

be the ones responsible fer .it? 



A . If there ~re any who died rrom lack ot rood it 1• 

my opinion that the Jai,anese troops were suffering at the . . . 
same time; that this was a general . condition and one aba,ut 

which no one c~uld have taken any 4steps. 

Q Did any Japanese troops die ot· starvation while Yama-

shita .was in .command here? 

A I heard there were sane cases at the time ot the 

battle or Manila, but since the_n I have heard that there · 

were countless numbers who died or starvation. 

Q How about during the mc;mths_ot January, February a.nd 
., 

March 1945? 

A There were such occ\l?'rences. 

Q How many? 

A I cannot give you an accurate number. • 

Q Do you think the rate or deaths tn your Army trom 

starvation was about the same as that 1n pri~oner-of-war 

camps? 

A I have .the opinion -that the rate was .higher in the 

Japanese Army. Among the troops in Manila, . al though the 

ration was 400 grams, that 11Uch was not available and it 

was a very common practice tor troops to go out and dig 

grass and eat 1t, and as .a . result many were hospitalized. 

And when orders came from General Yamashita to evacuate 
,... 

. the hospitals from the city the large number of those . 
- .

suffering as a result or eating grass and other such 

things was very eml:!_a'rrassing·. 

Q Did the Tokyo government ask ·you to investigate 
-~ the _atrocities which the United States had protested about? 

I will withdraw that. · · 
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-Did you know that the American government had pro.-

tested the treatment received by AmericPn prisoners of war· 

in the Philippines? 

A I had not heard of that once. 

Q Did you hear· the statements made by the prisoners or 

war who escaped from t_he Philippines? 

A I heard about it r ea ding the newspape~ at ·New. Bilibid. 
. . ' 

Q That is the first you heard of 1t? - .. .r 

A Yes. 

Q Wa s General Ko r esponsible for t~e torture .that the 
,f 

prisoners of war received who have testified in this case?..,,,-
CAPTAIN S~NDBERG: If the Commission please, we would 

like to object at this time to questions by the Pr.osecution 

r elativ~ to responsibility as asking the witness for a legal 

conclusion. Under the theory _of the Pr.osecut i0n's case here 

everyone in the Japanes e Army, from the lowest private to the• 
highest commander an~ up to and including the Emperor, is 

responsible for any crimes which may have been proved here. 

And to ask the witness to testify as to that legal conclusion 

is obviously outside his competence. 

_ GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed. 

A (Through Commander Bartlett) ~ince there are precise 

rules and regula t1ons for the handling of pr-isoners, if --

I say again "if" --- such regulations were ignored and such 

occurrences did actually take place, then the real blame 

res ts upon the subordinates who perpetra_ted the acts' al-
_<, 

thou~A a certain amount of administrative responsibility 

would rest on General Ko. 
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Q (By Captain Pace) You relied on General Ko to run 

the prisoner-or-war camps, didn't you? 

A Yes. 

·Q You relied on his reports as to what was going .on in 

those prisoner-of-war camps, didn't you_? 

A Yes. 

Q Then if those reports did not g).ve you a true .picture. .. . 
' · he was guilty ot a dereliction of duty, wasn't he? ·.. · - f 

A He must ~cc~pt responsibility as ~ing tailed in his · 

duty. 
., 

Q Where was Ko's office? . In the Far Eastern University.,..,.,-
Building? 

A It was in Manila but I do not know where .it was. 

There is one thing more I would like to say with 

respect to what· I h~ve just said. I wo~d like to ha.ve you 

repeat the question concerning Oeneral, Ko 1s responsibility. 

(Whereupon the question ~eferred to was read by the 

reporter as follows.: 

"Q Was General Ko responsible for the torture that 

the· prisoners ot war received who have testified in this case?") 

GE~AL REYNOLDS: I do not·· think that is the ques-

tion to which the witness refers. I believe the questfon· he 

has in mind is that which refers to "dereliction of duty".
'<.: 

? 

(Whereupon the question referred to was read by the 

reporter as follow~: 

"Q Then it those reports did not give you a true pic­

ture he was guilty or a dereliction of duty, ·wasn't he ?11 ) 

GENERAL REYNOLDSz Will you ascertain whether tha 

is the question that the witness has in mind? 
, . 
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( Inftuiry· of w1 tnes s made by Commander Bartlett.) -
~ WITNESS (Through Commander Bartlett): That is 

the que:,tim. I- now understand the questim. 

If -- and I repeat "if" -- General Ko had · given me . 
. 

. . - . . .. 
· false r_eports, that is, reports wh!_£h contain untrue state-

ments, then he would become liable to major admU11strat1ve 

punishment such as relief from duty · or forced resignation. 
~· 

.' 

(By Captain Pace) Did you believe these witnesses · 

who testified that they had been mistreated? 

GENERAL REYNOLDS: The _Commission interrupts and 

thinks the question is 0.)lt cf order. 
\• 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. .,,--

Q (By Captain Pace) If people were tortured in the 

prisoner-of-war camps and his reports tailed to show that, 

was he guilty· of a dereliction of dutyl 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts. 

We 'are about to recess until 8:30 
' 
tomorrow morning. 

We ask the Prosecution to go thoroughly into their plan and 

need for . further cross examination so that we may release 

this witness and proceed to other matters as soon as it is 

proper to do so • 

We will recess until 8:30 tomorrow morning. 

(Whereupon, at · 11:30 hours, 22 November 1945, the 

trial was adjourned until 0830 hours, 23 November 1945.) 

.. 
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